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Ustanovujúce obecné zastupite¾stvo
9. december 2018

Poslanci: Milan Borcovan, Sylvia Bolechová, Ing. arch. Ján Krchnavý, MUDr. Lenka Benáková,
Anna Krchnavá, Žaneta Potoèková, Miloš Valoviè, ¼uboslav Batka, Ing. Milan Ïuriš
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(na fotke z¾ava doprava).

Mgr. Iveta Poluchová, starostkaMgr. Iveta Poluchová, starostka



Obecné zastupite¾stvo sa od 9. 12. 2018 do 
6. 5. 2019 zišlo sedemkrát a prijalo nasle-
dovné uznesenia:
1-2018/Z - OcZ berie na vedomie: 1. výsledky 
vo¾by starostu a volieb obecného zastupite¾stva, 
2. vystúpenie novozvoleného starostu;
konštatuje, že: 1. novozvolený starosta obce 
Mgr. Iveta Poluchová, zložila zákonom predpísa-
ný s¾ub starostu obce, 2. zvolení poslanci obec-
ného zastupite¾stva MUDr. Lenka Benáková, 
Žaneta Potoèková, Ing. Milan Ïuriš, Ing. arch. 
Ján Krchnavý, Milan Borcovan, ¼uboslav Batka, 
Anna Krchnavá, Sylvia Bolechová, Miloš Valoviè, 
zložili zákonom predpísaný s¾ub poslanca obec-
ného zastupite¾stva.
2-2018/Z - OcZ schva¾uje program rokovania 
ustanovujúceho zasadnutia obecného zastupi-
te¾stva v Kálnici.
3-2018/Z - OcZ poveruje poslanca Ing. Milana 
Ïuriša zvolávaním a vedením zasadnutí zastupi-
te¾stva v prípadoch pod¾a § 12 ods. 2 prvá veta, 
ods. 3 tretia veta, ods. 5 piata veta a ods. 6 tretia 
veta zákona SNR è. 369/1990 Zb. o obecnom 
zriadení v znení neskorších predpisov.
4-2018/Z - OcZ zriaïuje návrhovú komisiu: 
predseda - Milan Borcovan, èlenovia - MUDr. 
Lenka Benáková, ¼uboslav Batka.
5-2018/Z - OcZ nezriaïuje obecnú radu.
6-2018/Z - OcZ zriaïuje: 1. komisiu výstav-
by, ochrany životného prostredia a majetkovo-
právnych záležitostí, 2. komisiu finanènú, pre 
cestovný ruch a podnikanie, 3. komisiu sociál-
nu, 4. komisiu pre kultúru, školstvo, šport a prá-
cu s mládežou; OcZ volí a) predsedu komisie 
výstavby, ochrany životného prostredia a majet-
kovoprávnych záležitostí - Ing. arch. Ján Krchna-
vý, b) predsedu finanènej komisie, pre cestovný 
ruch a podnikanie - Sylvia Bolechová, c) predse-
du sociálnej komisie - MUDr. Lenka Benáková, 
d) predsedu komisie pre kultúru, školstvo, šport 
a prácu s mládežou - Žaneta Potoèková.
7-2018/Z - OcZ schva¾uje poverenie sobášia-
cich pre toto volebné obdobie - starostku Mgr. 
Ivetu Poluchovú a poslanca OcZ ¼uboslava 
Batku.
8-2018/Z - OcZ urèuje v súlade so zákonom 
NR SR è.253/1994 Z. z. o právnom postavení 
a platových pomeroch starostov obcí a primáto-
rov miest, v znení neskorších predpisov, mesaè-
ný plat starostky Mgr. Ivety Poluchovej vo výške 
2 309 €.
9-2018/Z - OcZ konštatuje, že je uznášani-
aschopné, pretože z 9 poslancov je prítomných 
7; schva¾uje za overovate¾ov zápisnice p. Annu 
Krchnavú a p. Miloša Valovièa a za zapisovate¾-
ku p. Sylviu Bolechovú.
10-2018/Z - OcZ schva¾uje program mimoriad-
neho rokovania OcZ pod¾a pozvánky.
11-2018/Z - OcZ berie na vedomie stanovis-
ko hlavnej kontrolórky obce k návrhu rozpoètu 
obce Kálnica na rok 2019 s výh¾adom na roky 
2020-2021.
12-2018/Z - OcZ schva¾uje rozpoèet obce Kál-
nica na rok 2019; berie na vedomie rozpoèet 
obce na roky 2020-2021.
13-2019/Z - OcZ schva¾uje zloženie Komisie 
výstavby, OŽP a majetkovoprávnych záležitostí.
14-2019/Z - OcZ schva¾uje zloženie Komisie 
sociálnej.
15-2019/Z - OcZ schva¾uje zloženie Komisie 
pre kultúru, školstvo, šport a prácu s mládežou.

16-2019/Z - OcZ schva¾uje zloženie Komisie 
finanènej, pre cestovný ruch a podnikanie.
17-2019/Z - OcZ schva¾uje poslancov do Rady 
školy.
18-2019/Z - OcZ schva¾uje zloženie ZPOZu.
19-2019/Z - OcZ schva¾uje Štatút obce s pri-
pomienkami.
20-2019/Z - OcZ schva¾uje Rokovací poriadok
21-2019/Z - OcZ schva¾uje Zásady odmeòova-
nia poslancov.
22-2019/Z - OcZ schva¾uje Zásady pre zriaïo-
vanie a èinnosś komisií s pripomienkou.
23-2019/Z - OcZ schva¾uje Plán zasadnutí 
obecného zastupite¾stva.
24-2019/Z - OcZ berie na vedomie Plán kul-
túrnych akcií.
26-2019/Z - OcZ schva¾uje program rokovania 
s doplnením dvoch bodov;  schva¾uje za overo-
vate¾ov zápisnice MUDr. Lenku Benákovú, Annu 
Krchnavú.
27-2019/Z - OcZ berie na vedomie kontrolu 
uznesení prijatých na 2. zasadnutí OcZ, kona-
ného dòa 30. 1. 2019.
28-2019/Z - OcZ berie na vedomie žiadosś ria-
dite¾ky ZŠ; súhlasí s vypracovaním rozpoètové-
ho opatrenia na najbližšom zasadnutí.
29-2019/Z - OcZ berie na vedomie sprá-
vu o kontrolnej èinnosti hlavnej kontrolórky 
v priebehu roka 2018.
30-2019/Z - OcZ berie na vedomie správu 
o kontrolnej èinnosti v roku 2018.
31-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
starostky obce o stave verejného vodovodu; 
ukladá finanènej komisii predložiś spôsob odme-
òovania p. Kotulu do budúceho zastupite¾stva.
32-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
p. Kotulu.
33-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
o aktuálnom stave výstavby kanalizácie.
34-2019/Z - Ocz odporúèa informovaś o zbe-
re drevného odpadu v miestnom rozhlase a na 
webovej stránke obce.
35-2019/Z - OcZ schva¾uje zvýšenie finanèné-
ho limitu na sumu 1300 €.
36-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
o príprave obecnej zabíjaèky, Fašiangov, Behu 
oslobodenia a o oslave oslobodenia obce.
37-2019/Z - OcZ berie na vedomie informá-
ciu o doruèených a odoslaných podaniach; 
schva¾uje predåženie nájomnej zmluvy.
38-2019/Z - OcZ schva¾uje program rokovania; 
schva¾uje za overovate¾ov zápisnice Sylviu Bole-
chovú, Miloša Valovièa.
39-2019/Z - OcZ berie na vedomie kontrolu 
uznesení prijatých na 3. zasadnutí OcZ, kona-
ného dòa 20. 2. 2019.
40-2019/Z - OcZ schva¾uje zloženie Komisie 
na ochranu verejného záujmu pri výkone verej-
ných funkcií.
41-2019/Z - OcZ schva¾uje zloženie Redakènej 
rady.
42-2019/Z - OcZ schva¾uje návrh zmluvy s fir-
mou PreVaK.
43-2019/Z - OcZ schva¾uje návrh zmeny roz-
poètu.
44-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
o zápise.
45-2019/Z - OcZ ukladá stavebnej komisii 
vypracovaś návrh pasportu.
46-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
starostky obce o kultúrnej akcii.

47-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
o zabezpeèení behu.
48-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
o doruèených a odoslaných podaniach; schva¾u-
je zmluvu o spolupráci na rozšírení èistièky.
49-2019/Z - OcZ schva¾uje program rokovania; 
schva¾uje za overovate¾ov zápisnice Milana Bor-
covana a Ing. arch. Jána Krchnavého.
50-2019/Z - OcZ berie na vedomie kontrolu 
uznesení prijatých na 4. zasadnutí OcZ, kona-
ného dòa 27. 3. 2019.
51-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
o zabezpeèení akcie „Majáles“.
52-2019/Z - OcZ berie na vedomie informáciu 
o spolupráci obce pri akcii Bikefest; schva¾u-
je prenájom priestorov TJ Zavažan Kálnica pre 
kolotoèe a výrobu a predaj reklamných predme-
tov s motívom Kálnice.
53-2019/Z - OcZ berie na vedomie informácie 
o práci komisií.
54-2019/Z - OcZ schva¾uje darovanie starých 
vývesných ståpov pánovi Feníkovi.
55-2019/Z - OcZ poveruje pani Žanetu Potoè-
kovú zvolaním ustanovujúceho stretnutia Rady 
školy.
56-2019/Z - OcZ schva¾uje program rokova-
nia; schva¾uje za overovate¾ov zápisnice Žanetu 
Potoèkovú a Sylviu Bolechovú.
57-2019/Z - OcZ schva¾uje rozšírenie predme-
tu podnikania o prevádzkovanie verejnej kanali-
zácie.
58-2019/Z - OcZ berie na vedomie Správu 
hasièského zboru Kálnica o kontrole a stave 
hydrantov v obci Kálnica.
59-2019/Z - OcZ schva¾uje vytvorenie pracov-
nej skupiny pre výstavbu kanalizácie Kálnica 
v zložení starostka obce, predseda stavebnej 
komisie, predseda finanènej komisie, hlavná 
kontrolórka obce.
60-2019/Z - OcZ schva¾uje menovanie pána 
Ing. arch. Jána Krchnavého ako ïalšieho èlena 
komisie pre verejné obstarávanie.

OcÚ Kálnica
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 Držíte v rukách ïalšie èíslo Kálnických ozvien, 
avšak v novom volebnom období prvé. Dovo¾te mi, 
aby som sa vám  prihovorila a priblížila vám aspoò 
v krátkosti prvé mesiace nového volebného obdobia. 
 Iste mi dá každý za pravdu, kto už v živote aspoò 
raz menil svoju prácu, svoje zamestnanie, že kaž-
dý zaèiatok je śažký. Nebolo tomu inak ani v prvých 
dòoch - týždòoch po mojom nástupe do funkcie sta-
rostky obce. Bolo potrebné èo najskôr sa oboznámiś 

a „rozlúskaś“ problematiku s verejným vodovodom, ktorá si pýtala urýchle-
né, avšak nie „zbrklé“ rozhodnutia, v rámci ktorých bolo potrebné nájde-
nie odborne spôsobilej osoby. Keï už sa zdalo, že v krátkom èase bude 
situácia vyriešená, prišli menšie problémy. Som však rada, že momentálne 
môžem skonštatovaś, že najväèšie problémy sú zažehnané, a kontrolu nad 
situáciou postupne preberá spoloènosś PreVak, Stará Turá. Jej èinnosś 
bude koordinovaś môj zástupca, ktorého som touto èinnosśou poverila.
 Druhá nemenej dôležitá oblasś, ktorú bolo potrebné riešiś a pokraèovaś 
v nej, bola plánovaná výstavba kanalizácie. Ako prvé som v mesiaci február 
2019 požiadala o predåženie stavebného povolenia na výstavbu kanalizá-
cie, ktorému konèila platnosś. Stavebné povolenie je predåžené na ïalšie 
dva roky a jedným dychom vyslovujem presvedèenie, že prinesie svoje 
ovocie vo forme zaèatia reálneho budovania. I v tejto oblasti bolo potrebné 
boriś sa s śažkosśami a prekážkami byrokratického charakteru. Toho èasu 
je vyhlásené verejné obstarávanie a èaká sa na návrh zmluvy z riadiaceho 
orgánu o pridelení s¾úbených finanèných prostriedkov z minulého roka. 
 V skorých jarných mesiacoch sme prvýkrát v rámci celej obce a domác-
ností v nej previedli odoberanie konárov k ich následnému štiepkovaniu. 

Táto služba obèanom sa tešila ve¾kému záujmu. Verím, že po malej úprave 
podmienok tomu tak bude i v ïalšom období. 
 Popri týchto vážnych a prioritných povinnostiach, vážení obèania, snažili 
sme sa i o kultúrno-spoloèenský život v obci. Ako prvé sa uskutoènila akcia 
„Fašiangy a pochovávanie basy“, ktorá sa vám páèila a my sme tomu ve¾mi 
radi. Mòa osobne taktiež ve¾mi teší návšteva zástupcov spriatelenej obce 
Popovice na èele s novým starostom, ktorí nás navštívili koncom mesia-
ca február a ani sa nenazdáme, návštevu im vrátime v podobe väèšieho 
poètu, nako¾ko sme pozvaní na okrúhle výroèie ich telovýchovnej jednoty. 
 Taktiež máme za sebou i pred sebou ïalšie kultúrno-spoloèenské 
akcie väèšieho èi menšieho charakteru, o ktorých ste sa dozvedeli a doz-
viete prostredníctvom plagátov i miestneho rozhlasu. 
 Vážení obèania, za tých pár mesiacov, èo som vo funkcii starostky 
obce, sa previedlo ve¾mi ve¾a práce. Avšak nikto nevie, èo ho èaká, èo sa 
dozvie a z plného pracovného nasadenia musí zrazu zastaś. Tak sa stalo i 
vašej starostke, že plné nasadenie mi pretrhla choroba, avšak verím, že 
èoskoro budem v tom pracovnom nasadení znovu a stretneme sa na verej-
nom zhromaždení, ktoré som mala v pláne uskutoèniś, a ktoré uskutoèním, 
i keï trošku neskôr od pôvodného zámeru. Keï vám píšem tieto riadky, 
som pred druhou operáciou, a keï budete tieto riadky èítaś, budem maś 
už, verím, po nej. 
 Chcem sa poïakovaś môjmu zástupcovi, obecnému úradu, poslancom 
obecného zastupite¾stva i ostatným obèanom, ktorí sa snažia pomáhaś 
a pomáhajú mi v tomto nároènom èase. Je to pomoc pre celú obec, pre 
jej obyvate¾ov, pre ktorých sme vo svojich funkciách. A pre mòa osobne je 
táto pomoc neskutoènou silou bojovaś. PRE VÁS! 

   Mgr. Iveta Poluchová, starostka obce 

Vážení obèania!

3. roèník - Beh oslobodenia 

  Foto: www.kalnica.sk

V sobotu 6. 4. 2019 sa konali bežecké preteky na pamiatku
oslobodenia obce Kálnica a prvých pretekov, ktoré sa uskutoènili
9. mája 1946, na ktorých bežalo 12 kálnických športovcov.

Na tohtoroèných pretekoch po úvodnej prezentácii vyštartovalo
o 13,30 hod 82 zaregistrovaných pretekárov z Kálnice do Rako¾úb
k pamätníku padlých rumunských vojakov a späś. Súśažilo sa v troch
kategóriách - ženy a dievèatá na 5500 m (do 40 rokov a nad 40
rokov), muži a chlapci na 5500 m (do 40 rokov a nad 40 rokov)
a dievèatá a chlapci do 15 rokov na 1500 m. Všetci pretekári dosta-
li pamätnú medailu a víśazi si v kultúrnom dome prevzali ocenenia
z rúk starostky obce Kálnica Mgr. Ivety Poluchovej, predsedníèky 
organizaèného výboru pretekov, za úèasti starostky obce Rako¾uby 
Ing. Moniky Kopúnovej, podpredsedníèky organizaèného výboru
pretekov. Riadite¾om pretekov bol Mgr. Miroslav Masár, hlavným
rozhodcom Ing. Janka Beòaèková. 
Absolútnym víśazom sa stal Matúš Babulík z Slávia STU Bratislava,
dobehol za 18,47 min.
Usporiadate¾mi pretekov boli mesto Nové Mesto nad Váhom a obce
Kálnica a Koèovce.    DB
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 V dòoch 26. až 28. apríla 2019 sa uskutoènil trojdòový výlet po Sloven-
sku, ktorý organizaène zabezpeèila Žaneta Potoèková a Margita Peèitová
za Klub dôchodcov. Výlet absolvovalo 48 úèastníkov. Doprava bola zabez-
peèená autobusom.
 Prvý deò sme sa autobusom presunuli z Kálnice cez Trenèín, Žilinu
a Poprad do Bachledovej doliny, kde sme absolvovali nároèný peší výstup
k hornej stanici lanovky, odkia¾ sme za pekného poèasia, po „Chodníku
korunami stromov“ - v dåžke 603 m a v priemernej výške 20 m nad terénom
- vyšli na 32 m vysokú vežu, z ktorej bol nádherný výh¾ad na okolité hory.
Na vrchu veže je pochôdzna pružná sieś, ktorá ponúka výborný adrenalíno-
vý zážitok. Po výstupe nasledoval nemenej nároèný zostup popod lanovku
do doliny. Ïalej nasledoval presun cez Tatranskú lomnicu, Starý Smokovec
a Poprad do miesta ubytovania, ktorým bol penzión Suchá v obci Vernár,
kde sme mali zabezpeèené ubytovanie, veèeru a raòajky.
 Druhý deò sme sa presunuli cez Pusté Pole okolo Dobšinskej ¾adovej
jaskyne a cez Dobšinú do Betliara, kde sme absolvovali prehliadku kaštie¾a
Andrássyovcov. Expozícia v priestoroch kaštie¾a Betliar vznikla z pôvodné-
ho mobiliáru a umeleckých zbierok viacerých príslušníkov grófskej rodiny 
Andrássyovcov, ktorí tu v minulosti žili a pôsobili. Po rozsiahlej rekonštrukcii
kaštie¾a, ktorá bola ukonèená v roku 1994, vznikla nová muzeálna expozí-
cia na interiérovej ploche 2308 m?. Situovaná je v priestoroch prízemia, 1.

a 2. poschodia kaštie¾a a tvorí ju takmer 50 obytných miestností, viacero 
komunikaèných (schodisko, predsiene, chodby) a úžitkových priestorov (8 
kúpe¾ní, garderóba, pracovné miestnosti, archív). Po prehliadke sme sa 
presunuli do „Mauzólea Andrássyovcov“ v Krásnohorskom Podhradí, kde 
sme absolvovali prehliadku mauzólea. Mauzóleum Františky a Dionýza 
Andrássyovcov predstavuje ojedinelú pamiatku secesného stavite¾stva na 
Slovensku. Po prehliadke sme sa opäś cez Dobšinú a Pusté Pole presunuli 
do Vernára.
 Tretí deò sme prešli cez Poprad a Liptovský Mikuláš ku Demänov-
skej jaskyni slobody a následne sme absolvovali jej prehliadku. Národná 
prírodná pamiatka Demänovské jaskyne na severnej strane Nízkych Tati-
er je najdlhším jaskynným systémom na Slovensku. Medzi jej dominanty 
patrí Demänovská jaskyòa slobody, ktorá dlhé roky oèaruje návštevníkov 
bohatou sintrovou výplòou rozlièných farieb, tajuplným podzemným tokom 
Demänovky i èarokrásnymi jazierkami. Je najviac navštevovanou sprís-
tupnenou jaskyòou na Slovensku. Po prehliadke a obedòajšej prestávke 
v motoreste Trusalová nás autobus dopravil cez Žilinu a Trenèín do Kálnice. 
 Poèasie nám prialo, doprava, ubytovanie a strava pod¾a reakcií úèastní-
kov bola v poriadku, takže je možné konštatovaś, že výlet sa vydaril a úèast-
níci si mohli odniesś ve¾a zaujímavých a pekných zážitkov. Na záver už len 
treba poïakovaś organizátorom, ale aj všetkým úèastníkom, za úspešný 

Trojdòový výlet po Slovensku 

 „Richtárkine novoroèné koláèe“, nová autorská ochotnícka hra, už tre-
tia v poradí. Vážení obèania, priatelia, dovo¾te mi, aby som vás informovala 
o ïalšom pripravovanom umeleckom projekte v našej obci. Po Kálnickej 
svadbe a Drápaèkach som sa tento krát zamerala na novoroèné zvyky a 
tradície. Mojím hlavným cie¾om je zachovaś autentickosś. Prostredníctvom 
vystúpení oživiś zvyky a tradície zo života našich obèanov v minulosti. 
 Keïže moja babièka Mária Valovièová je ešte stále nevyèerpate¾ná 
studnica spomienok, staèí len využiś túto milú skutoènosś pokia¾ je ešte 
možnosś. A, chvála Bohu, ja ju stále mám. Staèí sa len posadiś a dobre 
naèúvaś. Zobraś si pero, papier a všetko pozorne pozapisovaś. Tak vznikne 
nezmazate¾ná stopa. Potom už len zapojiś svoju fantáziu, poradiś sa navzá-
jom aj s inými rovnako zmýš¾ajúcimi ¾uïmi. Nakoniec spísaś scenár a osloviś 
nadšencov, èo majú záujem nacvièovaś a hlavne hraś. Úprimne sa teším, 
že moja babka ešte aj teraz, v jej úctyhodnom veku, má stále takú skve-
lú myse¾ a pevné zdravie. Rada sa s òou rozprávam o èasoch minulých. 
Vždy mi ochotne pomáhala pri tvorbe našich prvých divadelných scenárov. 
Spomeniem, že v tom èase nielen ona, ale aj ujo Janko Krchnavý (Grimu-
tovsky), už nebohý, ma od srdca podporoval. Inú možnosś teraz nemám, 
len mu zato už len „do neba“ poïakovaś. Práve takýto ¾udia ma inšpirujú a 
posúvajú ïalej a nenechám sa len tak ¾ahko odradiś. 
 Teší ma, že sme stále zostali aktívni ochotníci, aj keï poèet èlenov 
sa taktiež po urèitom èase znížil. Ale aj to je život. Skutoènosś, že sa nám 
podarilo od nového roka vybaviś finanèný príspevok na tento nový projekt, 
nás výrazne posunula ïalej. Podporila nás NBS aj Ministerstvo kultúry. Pri-
delenú finanènú èiastku využijeme hlavne na nákup pánskych krojov a na 
kulisy. Do tejto novo pripravovanej hry máme v pláne obsadiś aj deti. Tak 
dúfam, že bude záujem aj z ich strany. 

 A o èom bude  nová divadelná hra? To si zatia¾ necháme ako prekvape-
nie. Snáï môžem prezradiś iba to, že budúci rok k sviatku Troch krá¾ov sa 
máte znova naèo tešiś. 
 Taktiež by som sa chcela poïakovaś Mgr. Lucii Mackovej, vyštudova-
nej etnologièke, za vypracovanie projektu, Ing. Marcelovi Novákovi, PhD., 
za jeho výdatnú pomoc, pani starostke za úspešné odoslanie žiadosti. V 
neposlednom rade našim miestnym divadelníkom, že to nevzdali a kráèajú 
po tejto umelecko-ochotníckej ceste v našej dedine Kálnica. Ïakujeme i 
vám, že nám zachovávate priazeò.      Ž.P.

Kálnická studienka sa pripravuje na nové vystúpenie
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Po viacroèných peripetiách a snahe národovcov, podarilo sa
koneène 12. mája 2019 odhaliś pamätník ¼udovíta Štúra aj v Štúro-
ve. Pamätník je situovaný na nábreží Dunaja v blízkosti mosta Márie 
Valérie, spájajúceho Slovenskú republiku s Maïarskom. Predstavuje
ho kamenný podstavec zasadený do vyvýšeného pahorka, na ktorom 
je umiestnená busta ¼udovíta Štúra. Na druhej strane Dunaja sa týèi 
Ostrihomská kapitula, ktorú dal postaviś kardinál Rudnay, pochádzajúci 
z Považian, ktorý sa vždy hrdo a verejne hlásil k svojmu slovenskému
pôvodu. V roku 1948 vtedajší názov Parkan (èo znamená predsunuté 
opevnenie) bol premenovaný na Štúrovo podobne ako i viac miest a obcí 
na Slovensku. V tejto súvislosti výber osobnosti ¼udovíta Štúra nebol 
náhodný, nako¾ko v èasoch Rakúsko-Uhorskej monarchie a ve¾kého 
národnostného maïarizaèného útlaku ¼udovít Štúr hlásal a presa-
dzoval v uhorskom sneme právo na vzájomnú toleranciu a svojbytnosś 
každého národa. V tomto duchu, v duchu vzájomnej tolerancie a spo-
lupráce národov i národností, niesli sa aj slávnostné prejavy prítomných
pri odha¾ovaní pamätníka. Potešilo nás, keï pri poïakovaní za pomoc 

bola spomenutá verejne i 
naša obec Kálnica.
Náš Miestny odbor Mati-
ce slovenskej priložil ruku 
k dielu nielen symbolic-
ky úèasśou pri odhalení, 
ale konkrétne v tom, že 
navrhol MO MS v Štúrove 
možnosś získaś podklado-
vý kamenný monument 
pamätníka z Èachtického 
kameòolomu. Kameò, kto-
rý by zároveò mal v sebe i
urèitú symboliku a spoji-
tosś s národným dianím tej 
doby. V Èachticiach usku-
toènila sa historická IV. 
Sednica Tatrína, na ktorej 
sa dohodlo uzákoniś slo-
venský spisovný jazyk na 
základe stredoslovenské-

ho náreèia a na ktorej boli prítomní ¼. Štúr i J. M. Hurban. Podobne i 
základný kameò pamätníka J. M. Hurbana v Kálnici pochádza z Èach-
tického kameòolomu. Ve¾ké poïakovanie patrí Dušanovi Valovièovi z
Dual Trans z Nového Mesta nad Váhom a p. Rudolfovi Vozárovi z Kálni-
ce za získanie a prevoz tohto monumentálneho kameòa na miesto spra-
covania na pamätník. Zaujímavé v rámci slávnostného obradu bolo, že
do pripravených oddelení v úpätí pamätníka pod¾a jednotlivých krajov, 
boli vsypané prsti zeme z významných pamätných miest z celého Slo-
venska. Do prsti zeme z Trenèianskeho kraja bola primiešaná i hrsś kál-
nickej  zeme z nášho parku J. M. Hurbana, ktorá symbolizuje vzájomnú 
spätosś ¼. Štúra a J.M. Hurbana. Zaujímavá bola i tá skutoènosś, že 
posvätenie pamätníka vykonali spoloène dekan rímskokatolíckej cirkvi
a seniorka ev. a. v. cirkvi z Nesvád - dcéra rodáèky z Kálnice.

Na slávnosti v rámci delegácie Matice slovenskej z Trenèianskeho
samosprávneho kraja, vedenej jej predsedníèkou Žofiou Hranèovou z
Bošáce, sme sa zúèastnili aj z MO MS z Kálnice v zostave Ing. Samuel
Jelínek a Janka Jelínková, Ing. Eva Borcovanová a Ing. Miroslav Borco-
van v nádeji a viere, že odhalený pamätník ¼. Štúra bude spojovníkom
a nie rozde¾ovnikom medzi národnosśami žijúcimi nielen v Štúrove, ale i
na Slovensku. A k tomu skromnou pomocou sme prispeli aj z Kálnice.   

  Ing. Miroslav Borcovan

Odhalenie Pamätníka ¼udovíta Štúra v Štúrove

 Miestny odbor Matice slovenskej v Kálnici pripravuje a dáva 
na známosś širokej verejnosti:

 1. V spolupráci s Turistickým oddielom TJ Zavažan pripravujeme 
turisticko-náuèný prechod do Koèoviec a Novej Vsi nad Váhom. Pred-
pokladá sa návšteva kaštie¾a v Koèovciach, prechod po 9 zastave-
niach Rakovského náuèného chodníka, návštevu výstavy po¾nohospo-
dárskych strojov u p. Luštíka, závereèné posedenie a obèerstvenie v 
športovom areály na ihrisku alebo pri kultúrnom dome. Predpokladaný 
termín koniec júla alebo zaèiatok augusta 2019.

 2. Premietnutie DVD filmu „Obliehané mesto“ v Kultúrnom dome v 
Kálnici. Film pojednáva dokumentaènou formou o praktikách rôznych 
zahranièných spoloèností na získanie śažobného práva nerastných 
surovín i následkoch z toho vyplývajúcich. Poukazuje na konkrétny stav 
týkajúci sa śažby zlata v Kremnici i na ïalších lokalitách. Je vysoko aktu-
álny i vzh¾adom k snahe a hrozbe śažby uránu na Slovensku. Termín 
bude zverejnený po dohode s distribuènou filmovou spoloènosśou.

 3. V spolupráci s Obcou Kálnica a Turistickým oddielom TJ Zavažan 
Kálnica i sponzormi podujatia, uskutoèní sa 8. roèník hviezdicového 
turistického výstupu k Slovanskému dvojkrížu na Ostrý vrch v Kálnici. 
Termín: 1. september 2019.

   Ing. Miroslav Borcovan, predseda MO MS v Kálnici

Matica slovenská pripravuje 

Klub dôchodcov je v našej obci najväèšou organizáciou s poètom èle-
nov 109. Výbor klubu dôchodcov sa snaží, aby každý mesiac usporiadal 
nejakú akciu vhodnú pre našu vekovú skupinu.

V jarných mesiacoch je to úprava a èistenie cintorína, tohto roku to bola
i oprava murovaného plota pri objekte klubu. Nezabúdame ani na fašiango-
vé posedenie spojené s oslavou MDŽ. Táto akcia je ve¾mi ob¾úbená, tento
rok sa jej zúèastnilo 80 èlenov. Klub dôchodcov sa snaží zapájaś aj do akcií,
ktoré poriadajú i iné organizácie a na požiadanie pomáhame, kde sa dá.
Èi je to fašiangová zabíjaèka, èi pomoc organizátorom, ktorí pripravovali
akciu „Morena“, i èistenie a kosenie cintorína v mesiaci jún. Všetci vieme, 
že stred cintorína je pre sśažené kosenie zanedbaný, èo vieme kritizovaś,
a keï sa konala brigáda po dlhotrvajúcich dažïoch a vyslovene to žiadalo
kosiś, prišlo nás 16. Ïakujem tým, ktorí prišli, ale pri poète 109 èlenov je to
niè. Boli sme chorí, alebo prekáža vyšší vek? Výhovorka sa nájde. Zamys-
lime sa nad tým, neh¾adajme len chyby, ale sa ich snažme odstrániś aspoò
my, èo nechodíme do práce.

Èlenovia Klubu dôchodcov v poète 14 sa zúèastnili aj 3-dòového zájaz-
du do Bachledovej doliny, ktorý sme usporiadali spolu s p. Potoèkovou.

Naša organizácia sa rada pripojí i k èlenom Matice slovenskej a pešia
spoloèná túra do Beckova nám vyšla ve¾mi dobre.

Pomoc sme neodmietli ani pri usporiadaní akcie Beh oslobodenia.
Na záver môjho príspevku chcem poïakovaś všetkým, ktorí pomáhajú

výboru Klubu dôchodcov i tým, ktorí túto ve¾kú organizáciu založili.
  V Kálnici, 6. 6. 2019   Gita Peèitová, predsedníèka KD

Èinnosś Klubu dôchodcov 
v Kálnici



 A pomalièky, potichuèky sa približujú letné prázdniny. Školský rok 
2018/2019 už odchádza a zaèíname bilancovaś, èo sa nám podarilo a èo 
by bolo treba vylepšiś? Kam sme sa posunuli?
 V tomto školskom roku navštevovalo našu školu 20 žiakov a materskú 
školu 38 žiakov. Vy¾akaní prváci v laviciach sa zmenili na sebavedomých 
žiakov našej školy. Celá naša škola prežila v tomto roku ve¾a pekného. 
V septembri sme v rámci regionálnej výchovy navštívili Beckovský hrad, 
kde bola expozícia krojov z okolia. V októbri sme absolvovali prednášku 
o Aljaške - najmä o faune a flóre Aljašky. Do našej školy zavítala polícia SR, 
aby nauèili našich žiakov bezpeène chodiś po cestách. 12. októbra sme 
si pripomenuli Deò jablka. Pred jesennými prázdninami sme mali Slávnosti 
tekvíc. Celá škola sa zmenila na ve¾kú tvorivú dielòu. Tekvièky všade, kam 
ste len pozreli. Po jesenných prázdninách sme sa zaèali pripravovaś na 
vianoèné posedenie, ktoré sa každoroène koná v KD. Vystúpenie detí MŠ 
a ZŠ bolo siedmeho decembra, kde žiaci zožali ve¾ký úspech. V januári 
sme so žiakmi ZŠ navštívili Hvezdáreò Hlohovec a exkurziu sme zakonèili 
v CINEMAX TRNAVA. Vo februári k nám zavítalo Divadielko Lienka, ktoré 
potešilo deti v MŠ aj v ZŠ. A pokraèovalo sa celoškolským karnevalom. 
Tento mesiac sme zakonèili prednáškou o oceánoch a životom v nich. 
Mesiac marec nám priniesol krásnu akciu Superstar, ktorá sa ve¾mi páèila 
aj známemu spevákovi Róbertovi Burianovi. Prijali sme pozvanie do obec-
nej knižnice, v rámci akcie Marec - mesiac knihy. V tomto mesiaci sme si 
pripomenuli výroèie J.M. Hurbana. O tomto velikánovi nám prišiel poroz-
právaś pán Ing. Borcovan. A plynulo sme prešli do mesiaca apríl, kde sme 
si pripomenuli oslobodenie obce Kálnica. O týždeò neskôr sme sa so žiak-
mi zúèastnili pochovávania Moreny a v stredu pred Ve¾kou nocou sme išli 
na exkurziu do Èachtíc. Tu sme sa tešili najmä do èachtického podzemia, 
do tajomných chodieb. Máj je mesiac, ktorý má prívlastok mesiac lásky. 
V tomto mesiaci sme poïakovali našim najdrahším mamám. Detské poïa-
kovanie zaznelo v KD. O týždeò neskôr pripravilo našim žiakom prekvape-
nie PZ Kálnica - Sever. Žiaci sa na jeden deò stali po¾ovníkmi a užili si deò 
na chate Široké. Akciám v máji nebolo koniec. Potešil nás aj príchod voja-
kov z Trenèína, ktorí predviedli žiakom prvú pomoc a rôzne zbrane, ktoré 
na moje prekvapenie zaujímali aj dievèatá. A školský rok zavàšime pobytom 
v Chorvátsku. 
 Každý sme boli iní, ale cie¾ sme mali rovnaký - prežiś školský rok èo naj-
úspešnejšie, s dobrými známkami, dosiahnuś prvenstvá na súśažiach - naj-
väèší úspech v súśaži Všetkovedko, kde sa naši žiaci umiestnili na medai-
lových miestach, získaś nové vedomosti, nájsś si nových kamarátov a zažiś 
mnoho zážitkov. Namáhavá práca bola nakoniec odmenená úspechom. 
Každý žiak je iný, ale napriek tomu sme všetci spolu tvorili nový svet. Každý 
dosiahol svoje úspech - jeden v tanci, druhý v športe, tretí v uèení... Každý 
sa prezentoval s tým svojím talentom. A o tom je škola!
 Po materiálnej stránke sa nám podarilo prerobiś vstupné dvere do školy, 
pretože cez staré dvere nám unikalo mnoho tepla. Prerobili sme celú poèí-
taèovú uèebòu, dokúpili sme uèebné pomôcky do ZŠ a MŠ. Podávali sa 
sieśky do MŠ na okná. Dokúpila sa nová technika na uèenie. Verím, že sa 
nám pomaly podarí prerobiś aj okná na škole. Je to síce hudba budúcnosti, 
ale viera nás neopúšśa.
 Ve¾mi by som sa chcela poïakovaś všetkým rodièom, ktorí nám zveri-
li to najdrahšie, svoje deti. Obrovská vïaka pani uèite¾kám v MŠ, ZŠ, 
pani vychovávate¾ke v ŠKD, ktorá nám oduèila aj všetky výchovy a bola 
srdcom super akcií, pani vedúcej školskej jedálne, ktorá nám všetko dala 
do poriadku v jedálni a bola nápomocná pri školských akciách ako dozor. 
Ve¾mi ïakujem aj pani kuchárkam za super obedy a za pomoc v śažkých 
chví¾ach, pomohli pri strážení detí, keï boli pani uèite¾ky choré a aj vïaka 
ním sa škôlka nemusela zatvoriś. Ve¾ké ïakujem aj žiakom, lebo spoloène 
sme sa snažili prebiś sa horami vedomostí, poznatkov, cvièení, školských 
úloh i dodržiavaním školského poriadku.    
 A zo srdca by som sa chcela poïakovaś: OZ a pani starostke obce Kál-
nica Mgr. I. Poluchovej za  záujem o našu ZŠ s MŠ Kálnica. Inžinierovi M. 
Ïurišovi za jeho mužskú ruku, ktorá nám vždy všetko opravuje v škole. Pani 
Blaženke Šickovej a pani ¼ubke Záhumenskej, pretože nás nikdy nenecha-
jú v „štichu“. PZ Kálnica - Sever, DHZ Kálnica, Klubu kálnických mamièiek 
za ich spoluprácu s našou školou a škôlkou. Ve¾ké ïakujem aj pani Gabi-
ke Kucharovièovej za jej sponzorské sladkosti. A ve¾ká vïaènosś aj páno-
vi Tiborovi Valovièovi, pani Pažitnej, pánovi Uhlíkovi a aj všetkým rodièom 
detí, ktorí nám poèas roka pomáhali a prispievali rôznymi sponzorskými 
darmi. Na tomto mieste by som sa chcela ve¾mi poïakovaś aj bývalému 
OZ a Ing. J. Krchnavému, ktorí nám boli nápomocní do decembra 2018.

 A úplne na záver: Leto sa blíži a s ním aj rozlúèka s našimi skvelými štvr-
tákmi. Prajem Eliške Pavlechovej, Katke Harmadyovej, Sofinke Hudeco-
vej, Nikolaskovi Kotlebovi a Riškovi Šickovi, aby v novej škole vykroèili tou 
správnou nohou a boli takí úspešní ako v Kálnici, ba ešte úspešnejší. 

   Mgr. Martina Striežencová, RŠ

KARNEVAL
 9. 2. 2019 sme v škole mali karneval. Každý mal nejakú dobrú masku. 
Mali sme diskotéku a obèerstvenie. Bola super zábava, bolo to fakt výbor-
né. Dostávali sme diplomy a darèeky. Najlepší karneva!!! Na karnevale 
sme mali masky, napr. veterinárka, futbalisti, taneèníèka. A ja som bola 
indiánka. Poèas diskotéky sme mali rôzne súśaže - metlový tanec, stolièko-
vý tanec... A èo je na tom najlepšie, že sme vystrašili tety kuchárky, lebo 
sme prišli v maskách na obed. Bol to najlepší karneval na svete. A ešte 
som vám zabudla povedaś, že sme mali super pesnièky, napr. Macarena, 
Ego - Žijeme len raz, Psy - Gangnam style.

   Veronika Batková, 2. roèník     

SUPERSTAR aj v Kálnici
 V našej škole sa celé týždne ozýval spev. To sme s Daškou nacvièovali 
na súśaž Superstar. Koneène sme sa doèkali. 29. marca sme prišli ráno 
do školy a každý si musel priniesś okrem piesne na k¾úèi aj obleèenie toho 
speváka, od ktorého mal pesnièku. Ja som sa na Superstar ve¾mi tešila. 
Spievala som pieseò od Kristíny - Na bieleho koòa. Bola som obleèená ako 
Kristína - moderne. Všetci sme èakali, a vtom do triedy vstúpil Ego a aj jeho 
kamarát. Bola to naša teta kuchárka Tánièka a Veronikina mama. Zaspie-
vali, a potom boli v porote. Dávali nám body aj s pani uèite¾kou. Každý 
sme mali nejakú pieseò, ktorú sme spievali do mikrofónu. Ten nám požièal 
Riškov tato. Okrem mòa tam boli piesne aj Bella ciao, Prázdniny, Mariša, 
Za¾úbil sa chlapec. Keï sme všetci zaspievali, èakali sme na vyhodnote-
nie. Z chlapcov bol na 1. mieste  Riško, na 2. mieste Samko a na 3. mieste 
Leo. Z dievèat bola na 1. mieste Eliška, na 2. mieste Sofka, 3. mieste ja 
- Natalka. Cenu poroty získala Valerika. Potom sme tancovali. Superstar sa 
mi ve¾mi páèila.    Natalka Èitáková, 2. roèník

BLUE LIFE
    V jedno pondelkové ráno prišli k nám do školy dvaja ¾udia, ktorí nám 
rozprávali o tom, ako zachraòujú prírodu. Ich skupina sa volá BLUE LIFE. 
Chodia do dažïového pralesa na ostrov SUMATRA. Tam zachraòujú pra-
les, pretože mnohí ¾udia ho chcú znièiś. Ukázali nám aj fotopasce, na ktoré 
nasnímali už nieko¾ko stoviek pytliakov. A nielen to! Boli tam fotografie zvie-
rat, ktoré sme ani nepoznali. Videli sme video, v ktorom bola chobotnica 
a bola strašne dobre zamaskovaná. Ukázali nám aj život v mori. Okrem 
malých rybièiek sme videli aj delfíny, žraloky, dokonca aj kosatky. Na konci 
prednášky nám dávali otázky, èo sme si zapamätali.
Bolo to super.            Riško Šicko, 4. roèník

VYNÁŠANIE MORENY
 Morena sa vynáša pred Ve¾kou nocou, pretože to znamená, že odchád-
za zima a prichádza JAR. V našej obci bolo vynášanie Moreny týždeò pred 
Ve¾kou nocou. Pani uèite¾ka Juríková vyrobila Morenu a my sme s Daškou 
vyrobili ve¾ké letko a ve¾mi ve¾a malých. Medzitým sme nacvièili piesne 
a program na Morenu. Prišla nede¾a a všetci ¾udia z Kálnice prišli do par-
ku. Odtia¾ sme išli spevom až k mostu. Tam sme Morenu vyzliekli z kroja, 
zapálili a hodili do potoka. Medzitým sme spievali a vítali jar. Poèas cesty 
sme niesli letká ako symbol jari, tým sme ju aj privolávali. Po tomto sme 
všetci odišli do kultúrneho domu, kde boli zvieratká, žemlièky do ruèièky, 
ale aj zdobenie medovníkov. Bola to pekná akcia. 

   Sofka Hudecová, 4. roèník

ÈACHTICKÉ PODZEMIE
 Je ráno 17. 4. 2019 a ja sa už neviem doèkaś! Teším sa na výlet, kto-
rý sme si vybrali na vlastivede. Hneï, keï sme prišli do školy, išli sme 
do Nového Mesta nad Váhom, a tam sme èakali na vlak. Keïže nám vlak 
išiel neskoro, išli sme do kaviarne na teplý èaj. Potom sme išli do parku, 
kde sa nás pani uèite¾ka pýtala, aké stromy tam rastú. Hrali sme sa aj na 
detskom ihrisku. Koneène sme išli na vlak. Vlak už išiel a volal sa Èachtic-
ký rýchlik - a pritom išiel pomaly. Keï sme prišli do Èachtíc, tak nás tam 
èakal ujo sprievodca. Išli sme chví¾u peši a sprievodca mi povedal, že sa 
podobám na Alžbetu Bátoriovú. Hovoril nám o histórii Èachtíc. Ukázal nám 
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dom, v ktorom bývala dcéra Alžbety, ktorá sa volala Katarína Drughetová. 
Bola tam ve¾mi hlboká studòa, asi 46 metrov hlboká, a mali sme do nej 
hádzaś veci, ale vôbec sme nepoèuli dopad. Potom sme išli do Èachtické-
ho podzemia, bolo to tam strašidelné. Mali sme tam baterky, a keï prišiel 
ten ujo sprievodca, tak povedal, aby sme si ich vypli. Ja a kamoška Karin 
sme sa ve¾mi báli. Potom sme išli do malej ulièky a tam nás skontroloval 
jeden prvák Miško, to bol malý sprievodca. Najviac sa mi páèila železná 
panna, s ktorou sa všetky dievèatá odfotili. Keï sme vyšli von, tak sme si 
mohli kúpiś magnetky. A odtia¾ sme išli na pizzu. To bol môj najlepší zážitok 
v škole.        Sofi Rozvadská, 3. roèník

DEÒ MATIEK 
 12. 5. 2019 sme mali v kultúrnom dome vystúpenie na Deò matiek. 
Bola som moderátorka. Dlho sme sa pripravovali na toto vystúpenie, pre-
tože to bolo pre naše mamièky. Najprv vystupovali škôlkari, a potom my. 
Ako prvé sme mali scénku, ako Boh stvoril srdce Zeme - mamu. Potom 
sme mali pieseò, ktorú spievali štvrtáci a tretiaci. Keï túto pieseò zaspie-
vali, tak si mamy aj trochu poplakali od šśastia. Druháci a prváci mali tanec 
s f¾ašami a kruhmi. Potom spieval tohtoroèný víśaz Superstar - Riško Šicko. 
Medzitým recitovali prváci a naše tretiaèky. Po nich spievala Katka Har-
madyová pieseò Bella ciao. Je to pieseò o odvážnych ženách poèas II. 
sv. vojny v Taliansku. Aj naše mamy sú tie najodvážnejšie ženy na svete. 
Poèas tejto piesne tancovali dva páry: Samko a Veronika, Miško a Vale-
rika. Potom som mala jeden krátky verš. A na koniec zaspievali a zahrali 
na flaute štvrtáèky „Vydala ma mamka“. Poèas tejto piesne rozdali štvrtáci 
medovníkové srdieèka všetkým mamièkám. 

   Sofinka Hudecová, 4.roèník

BESEDA S PÁNOM VÍŤAZOM
 Dòa 13. mája nás 
navštívil pán Víśaz v rámci 
Vèelárskeho krúžku. Pri-
niesol nám mnoho zaují-
mavých kníh a rozprával 
nám o tom, ako si máme 
chrániś prírodu. Pretože 
už niektoré zvieratká uhy-
nuli a už ich nikdy neuvidí-
me. Ukázal nám Èervenú 
knihu ohrozených zvierat. 
Týchto zvierat je už ve¾mi 
málo a ak nebudú, bude 
v prírode ve¾mi zle. ¼udia 
si myslia, že vodné pra-
mene budú donekoneè-
na, ale nie sú. Netreba 
hádzaś odpadky a plasty 
do prírody. Ukázal nám 
aj stromy a rastliny, ktoré 
ak znièíme, už ich neob-
novíme. Beseda s ujom 
Víśazom ma bavila, bola 
pouèná.     Samko Filip, 2. roèník

CHATA ŠIROKÉ alebo ako nás po¾ovníci uèili
 V piatok 17. 5. 2019 sme išli zo školy na chatu Široké. Všetci sme ráno 
prišli do školy a uèili sme sa len jednu hodinu. Daška nám rozprávala o tom, 
ako sa správame v prírode. Potom sme išli na Popolku, k po¾ovníckej garáži, 
kde nás èakala naštartovaná vetrieska. Tou sme sa odviezli až na chatu 
Široké. Trvalo to asi hodinu. Keï sme tam prišli, tak nás pekne privítali. Bol 
tam vytvorený z vetvièiek štvorec, okolo ktorého horeli fakle. Boli tam ve¾ké 
parohy - zhody. Nadesiatovali sme sa a uèili sme sa rozpoznávaś kvety, rôz-
ne stromy. Väèšina sa potom húpala na hojdaèkách. Eliška a Sofia zbierali 
kvetiny. Bola tam studnièka, ku ktorej sme išli a videli sme dve salamandry 
škvrnité. Potom sme sa naobedovali. Urobili nám hamburgre. Keï sme už 
boli plní, tak sme si zasúśažili. Strie¾ali sme zo vzduchovky, hádali sme stopy 
zvierat, zhadzovali sme kolíky a prenášali sme loptièku na lyžici - bola to hra, 
že prenes vajíèko do hniezda. Uèili sme sa rozpoznávaś rôzne zvuky zvierat. 
Mali tam lesný roh, na ktorom nám zahrali, aj vábnièky, ktoré sme mohli 
vyskúšaś. Po splnení úloh sme dostali každý medailu. Potom sme si opekali. 
Keï sme odchádzali, tak sme dostali plnú tašku darèekov. Poïakovali sme. 
Cestou domov sme si spievali piesne. Bolo tam super!!!
   Ïakujeme našim po¾ovníkom, že pripravili pre nás ten super deò!!!

   Nikolasko Kotleba, Katka Harmadyová - 4.roèník

HVEZDÁREÒ HLOHOVEC
   Autobusom sme prišli do hvezdárne v Hlohovci. Sadli sme si do poloho-
vate¾ných kresiel a ved¾a nás bol ve¾ký pristroj. Potom sa vypli svetlá a videli 
sme noènú oblohu. Ukázali nám súhvezdia Malý a Ve¾ký voz, Medvedicu, 
Súhvezdie leva. Nauèili sme sa, že Polárka sa nikdy nehýbe. To, že sa 
Polárka nehýbe, sme zistili tým, že sme si mali vybraś jednu hviezdu a videli 
sme, ako ide noc a Polárka sa nepohne. Ukázali nám aj záber z Marsu. Táto 
planéta je celá oranžová a sú tam len kamene. Bol to vlastne film o malom 
princovi, ktorý zobral svoju kamarátku Kamilku na Mars. Niè tam nebolo 
a nikoho tam nebolo. Pozerali sa na rôzne malé planéty. A vysvet¾oval jej, že 
tie kruhy okolo planét sú vytvorené z meteoritu a kameòov, balvanu. Niek-
toré planéty majú viac mesiacov a niektoré majú menej mesiacov. Po tejto 
našej ceste vesmírom sme sa išli pozrieś ešte do ïalekoh¾adu na slnko. Z 
hvezdárne sme išli do kina v Trnave a potom sme nakupovali. Síce unavení, 
ale spokojní sme si sadli do autobusu, ktorý nás odviezol domov.

   Katka Harmadyová, 4. roèník

Školský rok 2018/2019
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 V tomto mesiaci v Obecnej knižnici v Kálnici pribudli tieto zaujímavé 
knihy: 
• Ondriš Jariabek, Z pastierèaśa herec, I. a II. diel - životopisné spomienky
    známeho slovenského herca; 
• Jozef Bob, Sedem osudových - životné osudy rôznych osobností sloven-
   skej literárnej tvorby 19. a 20. storoèia; 
• Jožo Nižnanský, Dobrodružstvá Mórica Beòovského; 
• Victor Hugo, Chrám Matky božej v Paríži - historický román; 
• Henryk Sienkewicz, Pán Wolodyjowski; 
• Irving Stone - životopisný román o živote slávneho a ve¾kého umelca
   Michelangela Buonarrotiho Agónia a extáza. 
 Obec Kálnica týmto ïakuje všetkým donorom kníh do Obecnej knižni-
ce. Vážime si ich za to, že aj touto cestou prispievajú k obohateniu širokej 

palety kníh, ktorou naša knižnica disponuje. 
 Obecná knižnica oznamuje verejnosti, že pripravuje vyradenie kníh. 
Pôjde nielen o literatúru pre deti a mládež, ale aj pre dospelých. Tieto kni-
hy budete môcś získaś alebo si ich zakúpiś za symbolický poplatok. Prípad-
né finanèné prostriedky, ktoré sa takto získajú, sa použijú na nákup nových 
kníh. Vyraïovanie kníh budeme uskutoèòovaś priebežne. Knižky si môžete 
vybraś poèas hodín, kedy je knižnica otvorená. 
 Obecná knižnica v spolupráci s riadite¾stvo ZŠ a MŠ pripravili v ich 
budove zriadenie Detskej školskej knižnice. 19 knižiek vybral pedagogický 
zbor oboch škôl pod vedením p. riadite¾ky Striežencovej. Deti tak budú 
maś k dispozícii knihy s rôznou tematikou priamo v škole. Súbor týchto 
kníh budeme obmieòaś približne za 4 až 6 týždòov pod¾a toho, aký bude o 
jednotlivé tituly záujem.     Milan Bušo

 Nedávno bola uverejnená informácia v médiách, že vo ve¾kých mestách 
(Trenèín, Nové Mesto nad Váhom...)  vzrastá záujem o vypožièiavanie, a teda 
zrejme aj èítanie kníh. Potešilo ma to, lebo kniha je zachytenie života, a teda, 
ako vieme, v minulosti bola aj jedným z najdôležitejších zdrojov skúseností 
a múdrosti. Veï ve¾ký nemecký básnik Goethe povedal, že len hlupák sa 
uèí na vlastných chybách. Múdri sa uèia aj z kníh - poznatkov a skúseností 
ostatných. 
 Zaujímalo, ako je to v tejto súvislosti, i v súvislosti s marcom - mesiacom 
knihy, u nás v Kálnici. 
 Údaje z evidencie o nových èitate¾och, pribudnutých knihách a poète 
vypožièaných za posledné roky nie sú najradostnejšie. V posledných rokoch 
pribudlo málo nových èitate¾ov. Ani v rokoch predtým to nebolo ve¾mi odliš-
né. Aj poèet vypožièaných kníh bol za posledné roky nízky. Rozmýš¾al som, 
preèo je to tak. Èi najmä mladým ¾udom staèí k prežitiu hlbokých citov, hod-
nôt a získaniu dôležitých poznatkov mobil alebo poèítaè. Chápem, že niek-
toré veci tam nájdu rovnako ako v knihe. A možno im ani nejde o hodnotné 
umelecké precítenie toho, èo je obsiahnuté v knihe. Možno na to v dnešnom 

uponáh¾anom a zneurotizovanom a konkurenciechtivom svete nemajú ani 
èas. A možno v mobiloch èi poèítaèoch takéto hodnoty ani neh¾adajú. Možno 
h¾adajú iba maximálne efekty s minimálnou námahou - èo najskôr sa celkom 
ponoriś do sveta virtuálnej reality, nie vždy založenej na klasických hodnotách 
overených životom. Urèite je to jednoduchšie. Tvrdý život. Nemyslím si, že by 
mladí ¾udia mali dozrievaś iba na základe virtuálnych poznatkov a informácií. 
Chápem však, že technický rozvoj pokroèil aj v tejto oblasti.   
 Zistil som však, že v našej knižnici máme ve¾a hodnotných kníh z rôzno-
rodých žánrov. Nielen o našom kraji, jeho histórii, Slovensku, ale aj o svete. 
 Keïže mesiac marec je Mesiac knihy, rád by som aj touto cestou vyslo-
vil uznanie a úctu všetkým tým, ktorí sa na zachovaní fungovania knižnice 
podie¾ali. Veï nie je málo obcí, kde miestne knižnice už neexistujú. Možno si 
ani neuvedomujeme, èo za vzácnosti máme k dispozícii a nevyužívame ich. A 
pritom staèí iba prísś do knižnice. 
 Apropos na záver. Možno by stálo za to zriadiś v knižnici aj kútik kníh auto-
rov z Kálnice. Už aj preto, že ich utešene pribúda. Ak to spravíme, možno 
budeme prekvapení.     Ing. Milan Bušo    

Vïaka za dobrú knihu 

KÚTIK PRE KNIŽNICU 

 Pri príležitosti 100. výroèia tragickej smrti generála Milana Rastislava 
Štefanika sa konala 4. mája 2019 celonárodná spomienka na Bradle i na 
ïalších miestach s jeho menom spojených. Z našej obce uvedenej spomi-
enky, ktorú spoluorganizoval formou autobusového zájazdu náš Miestny 
odbor Matice slovenskej, sa zúèastnilo 15 úèastníkov. Po prezretí legen-
dárneho legionárskeho vlaku na stanici v Brezovej pod Bradlom, úèastníci 
sa vyviezli kyvadlovou dopravou k mohyle, odkia¾ pešo prešli po ukonèení 
oslavy do Košarísk. Je škoda, že na samotnú  mohylu z bezpeènostných 
dôvodov nebol prístup. Nako¾ko èasove nebola možnosś bližšie si prez-
rieś pamätihodnosti i iné zaujímavé miesta so Štefánikom spojené, rozhodli 
sme sa v budúcnosti usporiadaś samostatný autobusový poznávací zájazd 
na Myjavu, Košariská, Brezovú pod Bradlom i k mohyle. 
 Termín bude oznámený pre záujemcov dostatoène vèas.

   Ing. Miroslav Borcovan

SPOMIENKOVÁ SLÁVNOSŤ NA MILANA RASTISLAVA ŠTEFÁNIKA

Z výtvarných prác detí našej školy. 

Foto: Ján Valoviè
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 V tomto roku, tak ako aj v minulosti, viedol krúžok pán Tibor Valo-
viè. Krúžok viedol bezplatne a so srdcom vèelára.
 Cie¾om a náplòou vèelárskeho krúžku bolo získanie základných 
vedomostí o vèelách a o vèelárstve. Naši žiaci sa poèas školského roka 
dozvedeli o užitoènosti vèiel. Tiež o tom, v èom spoèíva ich význam v 
prírode a v po¾nohospodárstve, ako sa o také vèelstvo staraś, èo všetko 
vèely vyžadujú a ako nás za starostlivosś odmenia. Zaujímavý je aj život 
vèiel a funkcia každého jedinca v úli. Jedna èasś - teória - prebiehala 
v zimných mesiacoch v škole. Tu im pán Valoviè vysvet¾oval prácu vèe-
lára a dával im základy pre vlastné vèelárenie. Praktickú èasś absolvo-
vali žiaci na jeseò a na jar v exteriéri - pri ú¾och. Žiaci videli zazimova-
nie vèiel, stáèanie medu. Okrem toho sa poèas teórie nauèili vyrábaś 
svieèky z vosku, piecś a zdobiś medovníky, ale aj štepenie stromov. Boli 
sa pozrieś u pána vèelára na zajaèiky, kde mohli vidieś nieko¾ko druhov 
domácich králikov. A najkrajšie boli tie, ktoré chodia po rôznych výsta-
vách. Tento krúžok navštevovali skoro všetci žiaci, pretože to nebolo 
len o teórii, ale žiaci boli prakticky pripravovaní do života.
 „Vèela sa nedá chovaś doslova, nie je domáce zviera. Nemôžeme 
jej niè prikázaś, môžeme ju len usmeròovaś. Pri vèelách nie je nikto maj-
ster, tam sa každý uèí do konca života. Preniknúś do tajomstva hmyzej 
ríše je zložité.” A do tejto ríše mohli prenikaś naše deti poèas celého 
roka. 

 Zo srdca Vám ïakujem, pán Valoviè, za to, že ste odovzdávali svoje 
skúsenosti našim žiakom. Verím, že aj  v tejto skupine sa narodil nový 
vèelár.  Mgr. Martina Striežencová

Vážené predstavenstvo a èlenovia PZ Kálnica - Sever,
   v mene svojom a aj našej ZŠ s MŠ Kálnica by som sa chcela ve¾mi 
poïakovaś za deò, ktorý ste pripravili pre našich žiakov. 
   Ukážka vábenia zveri, ukážka trofejí a zhodov, po¾ovnícke signály, 
stre¾ba na terè, lesná pedagogika, športové aktivity, jazda na V3S, ope-
kaèka, súśaže a nakoniec aj darèeky - toto všetko zanechalo v našich 
žiakoch zážitky, o ktorých rozprávajú doteraz. Tento deò sa dostal až za 
hranice Kálnice a ¾udia  pozitívne reagujú na tento uš¾achtilý skutok. Na 
to, že sa našla partia správnych ¾udí, aby odovzdávali svoje skúsenosti 
mladej generácii. Ešte raz ïakujem z celého srdca. 

   Mgr. Martina Striežencová, riadite¾ka školy

 Bol to prvý èlovek, ktorý ma privítal v areáli školy. Práve kosil trá-
vu. Typický úsmev na tvári a slová, ktoré sú nezabudnute¾né, že toto 
všetko robí pre deti, lebo toto je naša budúcnosś. 
 Obrovská vïaka za všetko, za Vašu starostlivosś o našu školu 
a škôlku, nielen za celoroènú bezplatnú úpravu areálu, ale aj za slad-

kosti, ktoré nosíte našim žiakom. A ešte aj za povzbudzovanie detí 
k èítaniu. U nás sa hovorí: „Nech ti to Pán Boh odplatí.“
 Nech vám to Pán Boh odplatí, všetku Vašu obetavosś a starostli-
vosś o našu ZŠ s MŠ. OBROVSKÉ ÏAKUJEM!                                                       

Mgr. Martina Striežencová, RŠ      

Poïakovanie Ing. Milankovi Bušovi

VÈELÁRSKY KRÚŽOK

Poïakovanie
Po¾ovníckemu združenie

Kálnica - Sever



Znie to neuverite¾ne, ale 
aj náš rodák, èlen Matice slo-
venskej a èestný obèan našej 
obce Milan Stano, 20. janu-
ára 2019 už oslávil svoje 70. 
jubilejné narodeniny. I napriek 
tomu neoddychuje a ešte stá-
le naplno tvorí. Svoju energiu i 
životné postoje prostredníctvom 
obrazov, vydávaných kníh, a 
hlavne tvorbou a pravidelným 
vydávaním humoristicko-sati-
rického mesaèníka Kocúrkovo 

odovzdáva svojmu okoliu, priate¾om i širokej verejnosti. Popri vydavate¾skej 
èinnosti jeho zá¾ubou je predovšetkým olejoma¾ba a v minulosti grafika - tvor-
ba s ktorou precestoval a vystavoval v mnohých štátoch sveta. Poèas svojho 
plodného života doposia¾ vydal vyše päśdesiat kníh.

Viacroèným snažením podarilo sa mu v poslednej dobe zozbieraś a vydaś 
aj svoje dve reprezentaèné publikácie MA¼BA a GRAFIKA. V nich na väè-
šom formáte zobrazuje výber svojej doterajšej tvorby. Posledné dielo Grafika 
uviedol do života pri príležitosti svojho jubilea, spoloène s reprezentaènou 
výstavou obrazov v Pálffyho paláci v Bratislave. Na tejto akcii sme sa zúèast-
nili viacerí z Kálnice a poblahoželali mu peknou piesòou a úsmevným slovom 
- viï foto.

Do jeho ïalšieho života mu želáme, dodatoène, ešte ve¾a tvorivých síl, 
zdravia a ve¾a chuti šíriś dobrý humor a optimizmus, s ktorým sa životom ¾ah-
šie kráèa.    Ing. Miroslav Borcovan
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 Jaroslav Rezník je autorom viacerých kníh 
o slovenských spisovate¾och. Najznámejšie sú 
Po literárnych stopách na Slovensku (1982), 
Literární toulky Slovenskem (Praha 1989) 
a naposledy dve vydania diela Túry do literatúry 
(2001, 2012 - rozšírené a doplnené vydanie). 
Tri desaśroèia zbieral aj anekdoty a veselé prí-
behy zo života našich spisovate¾ov. Pri mnohých 
bol spoluúèastníkom. Väèšina z nich sú jeho 
vrstovníci, ale sú medzi nimi aj starší i mladší od 
neho. Sú tu naozaj ve¾ké mená našej literatúry 
ako napríklad J. Smrek, M. Válek, E. Bohúò, A. 
Plávka, V. Mináè, L. Ťažký, L. Ballek, J. Solo-
viè, M. Lasica, J. Satinský, Š. Žáry, M. Ferko, 
A. Bednár, V. Šikula, T. Janovic, V. Kondrót, P. 
Jaroš, V. Turèány, ¼. Feldek, J. Silan, Š. Morav-
èík, R. Fábry, R. Móric, R. Schuster a ve¾ké 
množstvo iných.
 Toto unikátne dielo, prinášajúce zaujíma-
vé a veselé poh¾ady na našich literátov, i takto 
popularizuje a približuje ich tvorbu. Je aj spolo-
èenským holdom a uznaním tvorcov nášho 
umeleckého slova a popularizovaním sloven-
skej literatúry.

 Milou pridanou hodnotou je v knihe posled-
ná kapitola, kde sú anekdoty o èlenoch spiso-
vate¾ského PI klubu, ktorý vznikol v roku 2006. 
Vznikol spontánne na základe tolerantnosti, 
dobroprajnosti, priate¾stva, ekumenizmu a 
dobrej nálady. Sú tam spisovatelia, diplomati, 
bývalí politici, hus¾ový virtuóz, hudobný sklada-
te¾, vedec, duchovní a iní (L. Ťažký, A. Hykisch, 
¼. Jurík, R. Schuster, J. Banáš, J. Mikloško, T. 
Huszár, M. Stano, I. Szabó, J. Leikert, A. Bla-
ha, E. Ondrejièka, ¼ Olach, M. Jurkoviè, S. 
Bachleda, J. Ha¾ko, M. Gavenda, P. Èaèko, 
M. Demák, D. Mikolaj, R. Ferko, A. Jablokov, 
J, Bábik, O. Solga, M. Kohút, J. Burdan, P. 
Rašla...). Anekdoty o svojich kamarátoch zoz-
bieral Milan Stano, ktorý celú knihu aj ilustroval. 
Je v nej 302 anekdot a 239 karikatúr. 
 Veríme, že po preèítaní tejto veselej knižky 
mnohí z vás, vážení èitatelia, siahnete aj po 
ïalších dielach týchto našich spisovate¾ov, kto-
ré doteraz ušli vašej pozornosti. Rovnako nás 
bude tešiś, keï prostredníctvom tejto knihy sa 
bude šíriś aj dobrá nálada a úsmev na tvári.   
 Milan Stano

Anotácia knihy Jaroslav Rezník a Milan Stano
SPISOVATELIA  V ANEKDOTÁCH

Milan Stano 70-roèný

Spoloèenská kronika (november 2018 - jún 2019)

Narodili sa: Natália Pažitná, Adrián Vyšòovský, Juliana Pevalová,
    Matúš Valoviè, Alžbeta Solovicová, Lilien Kmeśová

Uzavreli manželstvo:
Peter Košśál - Mgr. Andrea Bolechová;  Miroslav Dedík - Silvia Pálková
Ing. Matúš Kmeś - Lucia Ševèíková;  Jozef Toráè - Lenka Barbasová

Rozlúèili sme sa: Ján Krchnavý, Anna Zrníková, Ján Kubiš,
     Zuzana Škulcová, Emília Hrušovská, Štefan Hladký,
     Emília Pasienková, Dušan Dodek    BŠ



Miestny odbor Matice slovenskej v Kálnici v spolupráci s Turistic-
kým oddielom TJ Zavažan usporiadal 30. 3. 2019 už 3.roèník turis-
tického prechodu Náuèným chodníkom J.M. Hurbana z Kálnice do
Beckova. V predpríprave sa zrealizovala výstavba a osadenie altánku,
na ktorej sa podie¾ali Ing. Milan Bušo, Ing. Dušan Bednárik, Jaroslav 
Pažitný, Milka Pažitná a Ing. Miroslav Borcovan. V sprievodnom kultúr-
nom programe vystúpili s básòou Mgr. Ružena Bandurová, s príhovo-
rom za MO MS Ing. Miroslav Borcovan a spevmi skupina Šípkari i Ján
Bednár s tónmi fujary. Po položením venca Obce Kálnica k pamätníku
a soche J.M. Hurbana  program pokraèoval otvorením oddychového
altánku pri studnièke v Hrabovníku a ïalším turistickým zastavením na
lúèke nad Beckovom. Po privítaní v Beckove starostom obce, našom
krátkom programe a zavesení spomienkového venèeka k tabuli J.M.
Hurbana na fare v Beckove sa náš cie¾ naplnil. Po chvíle oddychu a
obèerstvenia èasś starších úèastníkov s pomocou DHZ Kálnica bola
odvezená domov a mladšia èasś pokraèovala domov pešo po chodníku
späś do Kálnice.    

Následne Obec Beckov usporiadala 13. 4. 2019 spomienkovú
vychádzku náuèným chodníkom z Beckova do Kálnice. Poèas precho-
du ich s históriou oboznamoval PhDr. Jozef Karlík a s ochranárskou
problematikou Ing. Viliam Maslo. Úèastníkov vychádzky, vedených sta-
rostom  Beckova Danielom Hladkých, sme privítali uvítacím príhovo-
rom a spevom skupiny Šípkari. Po položení upomienkového venca a
prezretí si Kálnického múzea posedeli sme si spoloène v pohode pri
pesnièkách v Pohostinstve Potoèek. Poèas vydarenej akcie úèastníci
si vypoèuli nielen hymnickú pieseò o Kálnici, ale po prvýkrát i pieseò
o Beckove. Dobre to padlo všetkým a pri vzájomnom okoštovaní „kál-
nickej“ i „beckovskej“ sa ¾ahko našla spoloèná reè o budúcich cie¾och
vzájomnej spolupráce.     Ing. Miroslav Borcovan
Foto: Ján Valoviè
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Vo veku nedožitých 82 rokov, neèakane a náhle, 16. 4. 2019 odišiel 
do ríše spomienok náš spoluobèan a rodák pán Dušan Dodek. Vzác-
ny to èlovek, ktorý svojím životom, prístupom k práci a predovšetkým
mimoriadnym technickým a racionálnym myslením prispel nielen k roz-
voju obce, ale predovšetkým k rozvoju vtedajšieho po¾nohospodárskeho 
družstva ROZKVET Kálnica - Beckov. 
  Na po¾nohospodárske družstvo prišiel pracovaś z Hydrostavu Trenèian-
ske Bohuslavice ako sústružník do mechanizaènej dielne, v ktorej sa 
zanedlho stal vedúcim. Aktívne sa zapájal ako poslanec MNV Kálnica do 
rozvoja i spoloèenského života v obci. Ve¾a èasu venoval èinnosti v Tren-
èianskom aeroklube, kde pôsobil vo vo¾nom èase nielen ako športový 
letec, ale i ako inštruktor pre prípravu mladých zväzarmovských letcov a 
parašutistov. Ako letec sa zúèastnil úspešne viacerých medzinárodných 
navigaèných pretekov v bezmotorovom lietaní, aj na motorovom vetroni 
VIVAT. Èlenovia aeroklubu nezabudli na neho, pri poslednej rozlúèke sa 
s ním prišli rozlúèiś a preletom lietadla a zamávaním jeho krídlami odpre-
vadili ho symbolicky do leteckého neba.

Ve¾kú zá¾ubu mal vo fotografovaní, ale najväèšiu pri riešení nároè-
ných technických odborných problémov. Svoj talent i organizaèné 
schopnosti naplno uplatnil najmä poèas svojej èinnosti ako vedúci úse-
ku Technických služieb už zlúèeného JRD ROZKVET Kálnica - Beckov. 
Bol iniciátorom prestavby mechanickej dielne na moderné opraváren-
sko-diagnostické stredisko a presadil systém pravidelných denných i 
posezónnych technických prehliadok techniky zverenej konkrétnym 
osobám. Ako vedúci technického úseku zaslúžil sa o zavedenie odve-
tvového systému riadenia i kontroly efektívnosti výroby pod¾a jednotli-
vých úsekov. Zriadením výroby nedostatkových tesniacich gumièiek a 
manžiet vytvoril predpoklad repasácie a opráv náhradných dielov. Svoj 
technický um mimoriadne prejavil navrhnutím a vytvorením nedostatko-
vej techniky a celého systému na ošetrovanie svahovitých lúk a pasien-
kov. Vyvinutím a zhotovením unikátneho stroja ROTEZ na ošetrovanie 
svahovitých lúk a nièenia ich drevného samonáletu posunul možnosti v 
ošetrovaní svahovitých lúk nad dovtedy v RVHP povolenú 22 stupòovú

hraniènú dostupnosś. Za jeho technické vlastnosti a prevedenie získal
na AGROKOMPLEXE v Nitre vzácne najvyššie ocenenie „Zlatý kosák“. 
Po zriadení  samostatnej vývojovej dielne podie¾al sa na riešení viace-
rých naliehavých technických úloh. Jeho vzśah k lietaniu sa prejavil i v 
umožnení vývoja a zhotovenia motorového rogala na družstve, s cie¾om 
jeho využitia na úsporné chemické postreky i leteckú sejbu medziplodín,
za úèelom vylepšenia krmovinovej základne. Je škoda, že táto snaha zo
strany leteckej inšpekcie bola zastavená. Ani po odchode na dôchodok 
neostal neèinný a vytvoril už v domácich podmienkach chránenú dielòu, 
v ktorej sa s manželkou venoval istý èas výrobe nedostatkových manžiet
a tesnení.

Èas žitia sa naplnil a kniha plodného života sa i jemu zatvorila. Nám
ostali len spomienky na èestného, pracovitého, vzdelaného a priameho
èloveka, ktorý ešte dlho bude žiś u tých, ktorí ho poznali a mali možnosś 
s ním spolupracovaś.   Ing. Miroslav Borcovan
Svahový nosiè náradia ROTEZ 22 s jeho tvorcom

Spomienka na Dušana Dodeka

Uctili sme si pamiatku J.M. Hurbana
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V januári doznieva po¾ovnícka sezóna a starostlivosś o zver je na
prvom mieste. Príroda na zaèiatku roka 2019 ukázala svoje èaro a silu
a snehová perina prikryla kálnický chotár na dlhšiu dobu. V tomto období 
zver v lese potrebuje ove¾a väèšiu pozornosś a starostlivosś ako inokedy.
Preto tak ako aj ostaní zodpovední po¾ovníci aj èlenovia PZ Kálnica èas-
tejšie prikrmujú zver s krmivom, ktoré si pripravili poèas roka. 

Okrem starostlivosti o zver a jej lov patrí do po¾ovníckeho života aj
kultúra a osveta. Tento rok sme usporiadali už 31. roèník po¾ovníckeho
plesu. Som ve¾mi hrdý, že som mohol prevziaś štafetu po mojom otcovi,
ktorý patril k zakladate¾om tejto tradície. Ples bol už tradiène vypredaný,
èo svedèí o jeho výbornej úrovni. Bez pomoci èlenov a ich manželiek, ale
aj sponzorov a ústretovosti obce by nebolo možné túto akciu zorganizo-
vaś.

V marci sa konala výroèná èlenská schôdza, kde naše pozvanie prija-
la aj novozvolená starostka pani Ivetka Poluchová. Tak ako aj naši èleno-
via aj ona si mohla vypoèuś výroèné správy o stave združenia, spoznaś 
naše plány a vízie do budúcnosti a bližšie sa zoznámiś s fungovaním našej
organizácie. Pani starostka predstavila ambíciu obce spravovaś  kuchyn-
ské priestory v kultúrnom dome a po vzájomnej dohode sme  sa rozhodli
finanène prispieś do vybavenia kuchyne. 

V jarnom období sa okrem starostlivosti o naše políèka v dolnej Kálni-
ci a v Kòažej venujeme aj údržbe a èisteniu krmelcov a ostaných kàmnych
zariadení, ktoré máme  v revíri.
  Koncom apríla a zaèiatkom mája už tradiène organizujeme spoloèné

brigády zamerané na údržbu našich chát a skladových priestorov v Popol-
ke, ktoré si vyžadujú už rekonštrukcie.  

17. mája sme pre Základnú školu v Kálnici zorganizovali po¾ovnícky 
deò na chate Široké. Prvýkrát sme  zvolili takúto formu podpory pre mies-

tu školu. S odstupom èasu vôbec ne¾utujem ani minútu èasu  strávené-
ho s prípravou tejto akcie, nako¾ko sa ukázalo, že to bola úžasná akcia.
Rodièia môžu byś hrdí, aké majú šikovné a vnímavé deti. Uznanie patrí 
aj uèite¾kám, ktoré v ne¾ahkých podmienkach deti v škole a v družine
uèia a vedú ich k láske k prírode a jej ochrane. Poèasie nám v ten deò
prialo a deti si užívali atmosféru už pri samotnej ceste po¾ovníckou V3S 
(vetrieskou), a prostredia na Širokých. Lesnú pedagogiku, vedomostné
hry a súśaže spojené s prírodou a po¾ovníctvom, ktoré  sme si pre deti 
pripravili, zvládli s úsmevom a nadšením. A ak by ste náhodou  nevedeli,
èo sa vyrába z Borovice, tak Davidko Š. má jasnú odpoveï: „no Boro-
vièka, predsa!“ Malý výlet do lesa, kde sme spoloène osadili smerové
tabu¾ky k studnièke pod Kamenným Krámom, mal tiež svoje èaro. Deò
sme ukonèili slávnostným nástupom s po¾ovníckymi signálmi, odovzdá-
vaním pamätných medailí a závereènou opekaèkou. Bol to ve¾mi pekne 
strávený deò a nikomu sa veru nechcelo ísś domov.
 Aj neskoršie pozitívne ohlasy od verejnosti a poïakovania od rodièov,
detí a školy sú pre nás ve¾mi potešujúce, lebo zlepšujú vnímanie po¾ov-
níctva verejnosśou.
 Na druhý deò sme pokraèovali na chate pri varení gulášu a posední 
s našimi rodinami. Ten, kto nemá v rodine zanieteného po¾ovníka, si len 
asi śažko vie predstaviś, ko¾ko vo¾ného èasu musí stráviś po¾ovník na bri-
gádach v revíri. Sme združenie, ktoré si na nájom revíru, krmivá a chod
združenia musí zarobiś  vlastnou prácou. Preto by som chcel na záver 
poïakovaś všetkým naším èlenom a èakate¾om na èlenstvo v PZ, ich
manželkám, ale aj ostaným  našim podporovate¾om za pomoc a prácu,
ktorú vynaložili v prospech nášho združenia a kálnickej prírody. 

   S úctou a s pozdravom Lesu a lovu zdar predseda PZ Kálnica
Ing. Ján Krchnavý

Rok 2019 v  Po¾ovníckom združení Kálnica, revír Kálnica Sever

 Na zaèiatok príspevku si dovolím použiś slová jednej redaktorky po¾ov-
níckeho èasopisu, ktoré sú struèné, ale výstižné. Dnešný svet je akýsi upo-
náh¾aný. Naháòame sa v práci, doma, dokonca už aj v prírode, na po¾o-
vaèke. Za èím, èo nám uteèie? Nevedno, ale natíska sa pocit, že musíme 
ve¾a stihnúś, že inú možnosś nemáme. Najmä starší však vedia, že sa to 
dá aj inak. Spomínajú, aké to bolo kedysi. Po¾ovníci pokojne trávili v revíri 
hodiny, dni a poèas ruje aj týždne, pritom stihli zaopatriś rodinu, pracovaś i 
tráviś èas s blízkymi. 
 Èlenovia Po¾ovníckej spoloènosti Ostré Vrchy Kálnica každoroè-
ne strávia v revíri pri rôznych prácach množstvo hodín, èi už pri príprave 
kvalitného lúèneho sena, pri opravách a budovaní nových po¾ovníckych 
zariadení, opravy prístupových ciest a množstvo inej práce prospešnej pre 
prírodu. Trochu ma mrzí, keï si mnoho ¾udí myslí, že po¾ovníci len zabíja-
jú zver. Je pravda, že po¾ovník nosí pušku, ale sú to predovšetkým ¾udia, 
ktorí sa o zver a prírodu starajú. Ve¾a ¾udí h¾adá v prírode a v lese potrebný 
oddych, niekto pri zbere lesných húb, turistike, cykloturistke, ale samotný 
les je hlavne domov mnohých zvierat, a treba sa tam aj tak správaś. Každo-
roène sa èlenovia spoloènosti stretnú aj pri spoloèných brigádach, a potom 
posedením pri guláši a na chate Èiklová, kde sa podelíme o zážitky a rôz-

ne historky z prírody. Práve na spomenutej chate bolo vybudované nové 
vonkajšie sedenie slúžiace na oddych aj pre okoloidúcich a bola dotiah-
nutá voda zo studnièky k chate, ktorá je taktiež prístupná aj pre smädného 
okoloidúceho. Treba poukázaś na výsledky chovu a lovu zveri v revíri, ktoré 
sú každoroène hodnotené na chovate¾skej prehliadke spojenej s výstavou 
trofejí a èlenom PS OV Kálnica sa podarili uloviś  výradové, ale aj medailové 
jedince. 
 Naša spoloènosś sa snaží spolupracovaś s obcou a organizáciami v 
obci a v rámci možností prispieva dodaním mäsa na rôzne kultúrno-spolo-
èenské akcie a posledná zima pri výdatnej snehovej nádielke dala zabraś aj 
po¾ovníckemu traktoru a jeho obsluhe pri odhàòaní snehu z ciest v Krajnej 
doline a v revíri spoloènosti. 
 Pri prácach v prospech spoloènosti sú nám nápomocní aj nepo¾ovní-
ci  z Kálnice, a to Pavol Bolech, Libor Bolech, Roman Bolech, Ing. Milan 
Ïuriš a mnoho ïalších, za èo im patrí ve¾ká vïaka. 
 Na záver treba poïakovaś èlenom spoloènosti za ich prácu a rodinám,
manželkám a priate¾kám - patrí im ve¾ká vïaka, lebo po¾ovníci ve¾a krát 
vykonávajú svoju èinnosś aj na úkor rodiny. S pozdravom Lesu a lovu zdar.

   Tomáš Valoviè, predseda PS OV Kálnica

Po¾ovnícka spoloènosś Ostré Vrchy Kálnica



V týchto dòoch budeme si pripomínaś významné storoèné jubileum
založenia vèelárskej organizácie v Novom Meste nad Váhom pod názvom
Novomestský okresný vèelársky spolok. Vznikol ako jeden z prvých na
Slovensku tesne po vzniku 1. ÈSR a svoju èinnosś, i keï pod zmenenými
názvami, vykonával nepretržite až doposia¾. V súèasnosti sa nazýva Základ-
ná organizácia Slovenského zväzu vèelárov v Novom Meste nad Váhom,
do pôsobnosti ktorej patria i registrovaní kálnickí vèelári. Je to zároveò prí-
ležitosś zamyslieś sa i nad históriou a súèasným stavom vèelárenia v Kálnici.                                          
Pod¾a doteraz zistených informácií vèelárenie v Kálnici je potvrdené už v 19.
storoèí. V tej dobe sa vèelárilo prevažne v dlabákoch a neskoršie v slame-
ných košoch. Prvými známymi vèelármi v Kálnici boli lesník Rieger, Valoviè
- Valech, Pavlech a jáger Stano. Po založení Vèelárskeho spolku v Novom
Meste nad Váhom 15. 6. 1919 rozšírilo sa vèelárenie i do Kálnice, kde vèe-
lárili Ján Urban, Pavol Hladký-Listáre, Ján Valoviè, Ondrej Dodek, V. Riegel,
Adam Ïuriš a ïalší. K podstatnému rozvoju vèelárenia došlo od roku 1956
vïaka Adamovi Krchnavému - Melencovi. Propagátorovi nielen koèovania
za pastvou, ale i nových technológií i postupov. Následne došlo k rozšíreniu
vèelníc do extravilánu obce, kde blízkosś lesných a trávnych porastov dávala
predpoklad dostatku kvalitnej, zdravej a rôznorodej vèelej pastvy. Z koèuj-
úcich vèelárov z Kálnice bol najznámejší po Adamovi Krchnavom i vèelár 
Milan Jakuš.

V súèasnej dobe sa v Kálnici už nekoèuje a vèelári sa len na trvalých sta-
novištiach. Pre širšiu informáciu, k 30. 9. 2018, t.j. pred zazimovaním, bolo
v Kálnici registrovaných 20 vèelárov s poètom 213 vèelstiev. Sú to: Ing.
Dušan Bednárik, Jaroslav Bolech, Ing. Miroslav Borcovan, Pavel Dovina,
Jozef Horòák, Ing. Ján Kišš, Peter Koèický, Ivan Krchnavý, Ing. Ján Krch-
navý, Ján Pavlech Ján, ¼uboš Pavlech, Emília Pažitná, Jaroslav Pažitný, Vla-
dimír Potoèek, Alexander Rabatín, Jaroslav Šimo, Vladislav Tvarožek, Stani-
slav Urban, Tibor Valoviè a Bohumil Žák. S najväèším poètom vèelstiev, 30,
vèelári už len Alexander Rabatín. Ako vèelársky dôverník pracuje a úspešne
združuje vèelárov Pavol Dovina. Ako pomocníci veterinárneho lekára pra-
cujú Tibor Valoviè, Alexander Rabatín a pracoval Ing. Miroslav Borcovan.
Lieèbu Vat-2 i mimo oblasś Kálnice zabezpeèovali Ing. Dušan Bednárik, Ing.
Ján Krchnavý, Tibor Valoviè a Alexander Rabatín. Za svoju aktivitu kálnickí 
vèelári, vïaka aktívnej všeobecne prospešnej èinnosti, boli ocenení nielen
plaketami SZV, ale aj obecnými uznaniami.

Oslavy 95 rokov založenia SZV v Novom Meste nad Váhom sa konali
v Kultúrnom dome v Kálnici. Nebola to náhoda, bola to pocta a zároveò
ocenenie dlhoroènej aktívnej práce vèelárov a 17-roèného predsedovania
Tibora Valovièa v ZO SZV Nové Mesto nad Váhom a ïalších èlenov výboru
z Kálnice, ktorí sa podie¾ali na èinnosti organizácie a vzdelávaní vèelárov,
mládeže a širokej verejnosti.

Popri starostlivosti o svoje vèelstvá, kálnickí vèelári otvorili 2. 10. 2009
Prvý slovenský vèelársky náuèný chodník J. M. Hurbana s 8 stanoviskami na
vèelniciach a následne zriadili vèelársky mini skanzen. Po jeho vzore vznikli
i ïalšie náuèné chodníky, po prechode ktorých návštevníci majú možnosś 

oboznámiś sa s problémami vèelárstva i s históriou Kálnice a jej okolia. Zri-
adenie uvedeného náuèného chodníka bolo zároveò podnetom na otvore-
nie náuèného ochranárskeho chodníka Beckovské skalice, a následne na
zriadenie Náuèného chodníka J.M. Hurbana medzi Kálnicou a Beckovom.
 Presunom altánku z bývalého stanovišśa è.7, Alexandra Rabatína, do
blízkosti stanovišśa è.2, Tibora Valovièa, vzniklo vzájomné prepojenie nielen
trás náuèných chodníkov a cyklotrasy, ale i možnosś lepšej informovanosti 
širokej verejnosti o vèelárskej problematike.
 Naši èlenovia sa aktívne venujú osvetovej èinnosti s mládežou v základ-
nej a materskej škole, aj osvetovej práci so vèelármi prostredníctvom vèelár-
skych nedie¾ spojených s prednáškovou èinnosśou. Ich aktivita sa prejavila
v dlhodobom, už takmer 17-roènom skráš¾ovaní a zve¾aïovaní Vèelárskej
paseky v Krá¾ovej pri Senci, bez nároku na odmenu. V spolupráci s ostat-
nými organizáciami sa spolupodie¾ajú na spestrení kultúrnospoloèenských
akcií v obci,  prezentovaním vèelích produktov a výrobkov z nich.
 Ako je všeobecne známe, otep¾ovanie a zmena klímy oproti minulým
rokom, prejavuje sa èastejším výskytom bez znáškového obdobia, poèas
ktorého vèely hladujú a vyžadujú si tým zvýšenú starostlivosś a odbornosś 
zo strany vèelára. Na viac, v poslednej dobe limitujúcim vážnym problémom
rozvoja vèelárenia v našej obci, sa stáva rozšírenie pestovania monokul-
túrnych, prevažne málo nektárodajných rastlín a zvýšené používanie che-
mických prostriedkov na ich ochranu. Nutnú a èastú chemizáciu si vyžiadal
aj zavedený bezorebný systém obrábania pôdy, ktorý síce šetrí náklady po¾-
nohospodárom, ale vèeláreniu neprospieva - na vèelárov pôsobí likvidaène.
Verím však, že i s týmto problémom sa nám podarí vysporiadaś a neodradí 
vèelárov v našej obci od ich doterajšej aktivity. Ing. Miroslav Borcovan
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Výroèné èlenské schôdze sú schôdzami, kedy v mysliach sa snažíme 
zastaviś èas, obzrieś sa za rokom minulým, zhodnotiś ho a vytýèiś si plány 
èinnosti na rok, do ktorého sme vstúpili. Inak tomu nebolo ani v tomto roku 
na výroènej èlenskej chôdzi ZO SZCH Kálnica. Organizácie poètom síce 
neve¾kej, ale zato životom pulzujúcej. Naša základná organizácia v súèas-
nosti združuje 18 chovate¾ov chovajúcich dohromady 108 kusov králikov 
v 15 plemenách a farebných rázoch, 120 kusov hrabavej a vodnej hydiny 
v 7 plemenách, 84 kusov holubov v 8 plemenách a 142 kusov exotických 
vtákov v 36 druhoch.

Cie¾om organizovaných chovate¾ov nie je chov iba pre konzumáciu, 
èi za úèelom predaja, ale i za zachovanie genofondu a predstavenie na 
výstavách. V roku 2018 sa výstav so svojimi zvieratami zúèastnili desiati
chovatelia zo ZO SZCH Kálnica a získali 11 cien.

Úspešnými chovate¾mi boli: Mgr. Igor Križan z Beckova - 5 cien, Ale-
xander Rabatin - 2 ceny, Pavol Sedlák z Hôrky nad Váhom - 1 cena, Maroš
Valoviè - 1 cena, Tibor Valoviè - 1 cena, Veronika Valovièová - 1 cena. Záro-
veò, štyria naši chovatelia, poèas dòa vítania jari s vynášaním Moreny, pred-
stavili v priestoroch Sklepárovca v malej expozícii nimi chované zvieratá.

Ve¾kým známym podujatím, nielen medzi slovenskými, ale i medzi
èeskými chovate¾mi, sú medzinárodné semináre chovate¾ov papagájov.
V minulom roku naša základná organizácia usporiadala v poradí už 14.
roèník tohto odborno-spoloèenského podujatia, ktoré navštívilo 75 chova-
te¾ov, milovníkov èi obdivovate¾ov tohto zaujímavého vtáèieho rodu. Je pre
nás cśou, že o túto nadnárodnú akciu je stále záujem a je úèastníkmi vyso-
ko hodnotená. Na tento rok je naplánovaný v poradí už 15. Medzinárodný 
seminár chovate¾ov papagájov - Kálnica 2019, ktorý sa uskutoèní dòa 15.
júna.

Záver výroènej èlenskej schôdze sa niesol v duchu oslavy životného
jubilea, nako¾ko traja naši èlenovia v roku 2018 oslávili krásne sedemde-
siate narodeniny. Sú to: Tibor Valoviè a Peter Mordin z Kálnice a Vladimír 
Adamèík z Beckovskej Viesky, ktorým sme odovzdali upomienkové pred-
mety a darèekové koše a oni pre nás na oplátku pripravili bohaté obèer-
stvenie. A, pochopite¾ne, v priate¾skom posedení a v príjemnej atmosfére
sme zotrvali do neskorých noèných hodín.

  ¼uboš Pavlech, Kálnica, 9. 6. 2019

Kálnickí chovatelia hodnotili rok minulý

Storoènica založenia vèelárskeho spolku
a vèelárenie v Kálnici
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 Starostlivosś o chrup u detí by sme nemali zanedbaś, pretože tvorí 
základ zdravých zubov v dospelosti. Každému dieśaśu narastie v období 
do 3. roku veku približne 20 mlieènych zubov. Tie sa zaèínajú prerezá-
vaś v období 6. mesiaca po narodení bábätka. Èasto sú sprievodnými 
javmi bolesś citlivého miesta, plaè, teploty, nervozita. Dieśatku môžete 
pomôcś hryzátkom - hryzenie pomáha k prerezávaniu zúbkov, zlepšuje 
prekrvenie ïasien a dieśatko sa s ním zabaví aj unaví. Existujú aj prí-
pravky na potieranie ïasien, ktoré tiež dobre pomôžu zmierniś bolesś 
a napätie pri prerezávaní zúbkov. Pri ich nanášaní zároveò ïasienka 
jemne masírujte krúživým pohybom prsta.
 Je dôležité zaèaś so správnou starostlivosśou o ústnu dutinu ešte 
pred prerezaním prvého zuba, èo je do 6. mesiaca. Po kàmení, kojení 
je dôležité dieśatku èistiś ústa navlhèenou gázou každý deò, aj veèer. 
Dieśa si tak zvykne na pocit èistých úst a ústna hygiena sa stane preòho 
samozrejmou súèasśou každého dòa. 
 Od smädu treba podávaś len èistú vodu, èaj bez cukru, nie sladené 
nápoje. Denná dávka ovocia, zeleniny, bežných jedál obsahuje dosta-
toèné množstvo cukru. Nehovorím, že má dieśa úplne vylúèiś sladké 
- glukózu, zdroj energie, dieśa potrebuje. Sladkosti sú hlavnou príèinou 
zubného kazu. Podávanie sladkostí ako maškàt má byś kontrolované 
a má byś súèasśou hlavného jedla. To platí aj pre kolektívne zariadenia, 
hlavne materské škôlky a školy.
 Ve¾mi dôležité je neolizovaś dieśaśu cume¾, neochutnávaś jedlo jeho 
lyžicou a nebozkávaś ho na ústa!!! Zubný kaz je infekèné ochorenie, 
a takýmto spôsobom, nechtiac, svojmu drobcovi darujete do jeho úst 
množstvo baktérií, ktoré spôsobujú zubný kaz. A už vôbec NIE namá-
èaś cumle do medu a dávaś dieśaśu f¾ašu so sladenými a sladkokyslými 
nápojmi veèer, aby zaspalo, skoro po prerezaní - hlavne na horných 
rezákoch pre znížené samoèistenie v oblasti hornej pery, kde je málo 
slinných žliaz - a na prvých stolièkách vznikajú prvé kazové lézie - ECC 
- early childhood caries, teda kazy raného detstva, f¾aškové kazy. Sú 
spôsobené nevedomosśou rodièov a zvykom takto utíšiś dieśa bez èis-
tenia zúbkov po prerezaní prvého mlieèneho zuba použitím detskej 
zubnej kefky, primeranej veku (majú oznaèenie od 0 do 3 rokov), bez 
zubnej pasty. 
 Zubnú pastu používame, až keï dieśa vie vyp¾úvaś z úst. Zubnú 
pastu dávkuje vždy rodiè, a to len potrie stred zubnej kefky malým 
množstvom. Prvá návšteva dieśaśa u zubného lekára má byś po dovàšení 
prvého roku. Je dôležité, aby rodiè dostal informáciu o výžive, o ústnej 
hygiene, založí sa mu zdravotná dokumentácia. Nikdy neèakáme na 
prvú návštevu, až keï má dieśa zubný kaz a bolesti.
 Rodiè pomáha a doèisśuje dieśaśu zúbky do 10. roku veku. Okrem 
toho matka by mala maś v tehotenstve ošetrený chrup.

Èo spôsobuje  deśom èasto celoživotnú traumu niektorých ¾udí 
zo zubára? 
Ošetrenie pokroèilého štádia zubného kazu sprevádzané bolesśou 
alebo bolesś pri preparácii zuba. Pravidelné prehliadky a vyšetrenie u 
zubného lekára pomôžu odhaliś zubný kaz v poèiatoènej forme, kde sú 
indikované šetrné spôsoby ošetrenia. 
Ïalšou chybou v psychologickej príprave detí je, keï dospelí pred deś-
mi vykres¾ujú svoje bolestivé záležitosti u zubného lekára. 
Zlý prístup, neochota zubného lekára k pacientovi.
Vysvetlite dieśaśu: keï si budeš zúbky poriadne èistiś, budú krásne bie-
le, zdravé a budeš môcś nimi dobre hrýzś. Èistenie zubov nesmie dieśa 
považovaś za trest alebo nutné zlo, ale musí ho vnímaś ako príjemné, 
bezbolestné a potrebné.

Preventívna prehliadka 
Prvú preventívnu prehliadku u zubného lekára absolvuje dieśa po dovà-
šení prvého roku. Potom chodí k zubárovi dva krát roène, až kým nedo-
siahne 18 rokov. 
Po dovàšení 18 rokov 1-krát roène.
Tehotné 2-krát roène na zaèiatku prvého a na konci tretieho trimestra.
 V nasledujúcom èísle sa budeme venovaś technike èistenia zubov 
a peèatení zúbkov.     MDDr. Matúš Gašpar, zubný lekár

DETI BEZ ZUBNÉHO KAZU 
 Peèatenie je bezpeènou a bezbolestnou neinvazívnou preventívnou 
alternatívou, ako ochrániś trvalé zúbky vašich detí pred zubným kazom. 
Peèatidlá sú ochranné plastické nátery, ktoré sa aplikujú na žuvacie 
plôšky zadných zubov po ich dôkladnom špeciálnom vyèistení. Peèa-
tidlá na zuboch vytvoria pevný ochranný štít, ktorý zabraòuje prieniku 
jedál a baktérií do malièkých zárezov nachádzajúcich sa na zadných 
zuboch a následne vzniku zubného kazu.
Ktoré zuby by sa mali peèatiś?
Peèatidlá sa aplikujú len na zdravé zadné zuby, moláre (stolièky) a pre-
moláre (èrenové zuby). Medzi 6. a 7. rokom života dieśaśa, zvyšok trva-
lých zubov sa zapeèatí v období medzi 11. a 14. rokom života. Toto sú 
zuby, ktoré majú na svojom žuvacom povrchu jamky a zárezy. Váš zubný 
lekár vám po predchádzajúcom vyšetrení povie, ktoré zuby potrebujú 
ošetrenie peèatením a skontroluje, èi jamky alebo zárezy sú dostatoè-
ne hlboké, aby peèatenie malo svoj efekt. Niektoré zuby majú prirod-
zene na svojom povrchu jamky a zárezy hlboké, a preto je peèatenie 
nevyhnutné, iné zase plytké, ktoré peèatenie potrebovaś nebudú.
Akú majú peèatidlá životnosś? 
Peèatidlá vám zvyèajne vydržia nieko¾ko rokov. Udáva sa tri až päś 
rokov, zvyèajne 1 - 2 roky. Váš zubný lekár sa v pravidelných inter-
valoch presvedèí, èi sa povrch peèatidla nepoškodil. S postupom èasu 
sa povrch peèatidla môže opotrebovaś a okraje poškodiś. Vtedy je nut-
né peèatidlo opraviś alebo kompletne vymeniś, aby sa zamedzilo rizi-
ku vzniku zubného kazu pod samotným peèatidlom. Všetko záleží od 
mnohých vplyvov - vonkajších (konzumácia tuhšej stravy), vnútorných 
(postavenie zubov v zubnom oblúku). Pri každej preventívnej prehliad-
ke dvakrát roène sa každé peèatenie skontroluje.
Ako peèatidlá úèinkujú?
Peèatidlá vytvoria na povrchu zuba tvrdú, hladkú ochrannú bariéru tým, 
že dôsledne zateèú do jamiek a zárezov na povrchu zuba. Práve v tých-
to jamkách a zárezoch ve¾mi ¾ahko dochádza k tvorbe zubného kazu.
 Toto ošetrenie nie je hradené z poistného plnenia poisśovne, u nás 
sa cena pohybuje od 11 eur za zub. ALE od 15. 8. 2018 je príspevok 
na peèatenie zubov zahrnutý v balíku UNION - 100 Eur príspevok na 
zuby pre každého.
 Dozerajte na správne èistenie zubov svojich detí a choïte s nimi 
pravidelne na preventívne prehliadky k zubárovi, pretože je to pre 
zachovanie zdravej ústnej dutiny mimoriadne dôležité.

   MDDr. Matúš Gašpar, zubný lekár

PEÈATENIE ZÚBKOV

 Pri èistení zubov treba používaś presnú techniku, ktorá im 
zabezpeèí skutoèný komfort a predídeme vïaka nej všetkým 
problémom so zubami. Vyskúšajte si ju už dnes veèer, je ve¾mi 
jednoduchá.
 Držte svoju zubnú kefku jemne a naklonenú, ideálne pod 
uhlom 45 stupòov. Pomôckou môže byś, že si kefku uchopíte 
ako sláèik alebo ako pero. Polovica plochy vlákien by mala byś 
na zuboch, polovica na ïasnách. 
Jemnými krúživými pohybmi kefkou pomaly postupujete od 
predných zubov po zadné. Používajte len mierny tlak. 
Dôkladne vyèistite vonkajšiu stranu zubov hornej a dolnej èe¾us-
te, následne aj ich vnútorné plôšky. Vïaka krúživým pohybom 
a menším rozmerom hlavièky kefky si dobre vyèistíte aj zle prís-

tupné miesta vnútorného oblúka 
èe¾uste.
   Všetky dôležité informácie 
o technike èistenia zubov a 
pomôckach vám poskytne váš 
zubný lekár alebo dentálna hy-
gienièka.

   MDDr. Matúš Gašpar,
zubný lekár 

Chce to správnu techniku
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 Športová hala v Starej ¼ubov-
ni bola 12. mája 2019 dejiskom 
Majstrovstiev Slovenska v kulturis-
tike dorastencov a masters. Klub 
kulturistiky a fitnes P+D Jarábek 
Beckov reprezentoval na tomto 
národnom šampionáte osemná-
sśroèný pretekár Lukáš Kmeśo. 
Rozhodcom aj fanúšikom v publi-
ku sa predviedol vo výbornej for-
me. Oèakávania a nádeje trénera 
Pavla Jarábka sa naplnili vyhláse-
ním výsledkov. Talentovaný špor-
tovec a kulturistická nádej v jed-
nom - Lukáš Kmeśo - sa dvakrát 
postavil na stupienok s víśazmi, 
keï získal dve strieborné medaily 
v kategóriách kulturistika nad 75 
kg aj klasická kulturistika. Postaral 
sa tým o originálny darèek ku Dòu 
matiek pre svoju mamièku.

Ing. Darina Jarábková

Dve medaily
pre jedného kulturistu

 V sobotu 8. 6. 2019 sa konala okresná hasièská súśaž v Èachticiach.
Z našej obce sa zúèastnili dve družstvá, a to družstvo mužov a družstvo 
dorastencov. 
 Dorastenci sa na tejto súśaži zúèastnili po prvý krát. Podarila sa im šta-
feta bez trestných bodov a útok s vodou zvládli na výbornú. Domov si pri-
niesli pohár za prvé miesto, a tak si zabezpeèili postup na krajskú hasièskú 

súśaž. Držíme im palce, nech sa im vydarí aj táto krajská súśaž a nech im 
vydrží súśaživosś a elán aj naïalej. 
 Naši muži si priniesli pohár za krásne 5. miesto s mašinou do 1500 cm3. 
 V súśaži jednotlivcov sme v ženskej kategórii vybojovali 2. miesto. A tak 
sme v jeden deò priniesli domov 3 poháre. Ïakujeme všetkým súśažiacim 
za kvalitný výkon.    DHZ Kalnica

Našim dorastencom sa darilo
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 Za nami je už deviaty roèník Birell Bikefestu a vyšiel ešte 
lepšie, ako si organizátori predstavovali. Poèasie vlastne ani 
nemohlo vyjsś dokonalejšie, pretože nielen celý mesiac pred 
Bikefestom, ale ešte aj deò pred zaèiatkom festivalu výdatne 
pršalo, no celé tri bikefestové dni vyšli úplne slneèné. Trate v 
lesoch boli miestami síce stále ve¾mi blatové a poriadne pre-
verili technické schopnosti pretekárov, no trate na slopestyle 
aj dual slalome, našśastie, na slnku rýchlo vyschli. ¼udia otes-

tovali stovky bicyklov, pretekári naháòali èasy na pretekoch 
a návštevníci si užili poriadnu šou èi už cez deò na slopes-
tyle i v noci pod hudobným stageom. Zábava nechýbala ani 
v detskej zóne, kde nádejní mladí cyklisti nielen pretekali, 
ale nechýbalo ani množstvo sprievodného programu. Odo-
zva pretekárov i návštevníkov na BikeFest 2019 bola viac než 
pozitívna a všetci sa už teraz tešíme na jubilejný 10. roèník. 
Foto: Ján Valoviè a Miroslav Bušo Petra Liptajová

BIKEFEST - Kellys Bikepark Kálnica 24. - 26. 5. 2019 


